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1 LƴǘǊƻŘǳŎǘƛŜ 

Dit is een narratief. Dat wil zeggen: de tekst is voornamelijk opgebouwd uit letterlijke citaten van 

medewerkers die de afgelopen drie jaar betrokken zijn geweest bij het programma Gezonde 

Verstedelijking. Het is spreektaal. De medewerkers zijn afkomstig van Rijkswaterstaat (RWS), de 

IenM beleidskern/stafdirectie, de gemeenten Utrecht, Schiedam en Eindhoven, het Rijksinstituut 

voor Volksgezondheid en Milieu (RIVM), het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) en 

stedenbouwkundig bureau Posad. Gezamenlijk vertellen ze over het programma Gezonde 

Verstedelijking. Dit narratief vormt een geheugen van wat er gebeurd is en brengt leerpunten in 

beeld. 

 

1.1 Medewerkers aan het woord 
De volgende veertien medewerkers komen in dit narratief aan het woord, in volgorde van 

verschijning: 

¶ Goriska van Cooten (RWS); 

¶ Bert Vos (gemeente Schiedam); 

¶ Gemma van Eijsden (RWS); 

¶ Frans Dijstelbloem (gemeente Eindhoven); 

¶ Brenda Vervoorn (IenM); 

¶ Han Dijk (bureau Posad); 

¶ Annemiek Tromp (RWS); 

¶ Leendert van Bree (PBL); 

¶ Hanneke Kruize (RIVM); 

¶ Frederieke Knopperts (RWS); 

¶ Raymond Linssen (RWS); 

¶ Jan van Kempen (RWS); 

¶ Frederik Leenders (gemeente Utrecht); 

¶ Michel Duinmayer (IenM). 

 

1.2 De grootste opgave ooit 
Het programma Gezonde Verstedelijking speelt zich af tegen een achtergrond van snelle 

veranderingen. De complexiteit van opgaven neemt toe en vraagt om nieuwe benaderingen. Alleen 

al op het gebied van wegen en verkeer tekenen zich uitdagende vraagstukken af. 

 

Gorisƪŀ Ǿŀƴ /ƻƻǘŜƴ όw²{ύΥ άLƪ ŘŜƴƪ Řŀǘ ǿƛƧ ǾƻƻǊ ŘŜ ƎǊƻƻǘǎǘŜ ƻǇƎŀǾŜ ƻƻƛǘ ǎǘŀŀƴΦΦ 9Ǌ ƛǎ ƎŜŜƴ ǇƭŜƪ 

meer, er is geen ruimte meer om nieuwe wegen aan te leggen. De groene mobiliteit gaat wel 

stijgen. Het wordt een andere soort groei van mobiliteit. Je krijgt de zelfsturende auto en andere 

automobiliteit-conceptenΦ !ǳǘƻΩǎ gaan dicht op elkaar rijden. Je krijgt nieuwe technieken. Dat 

maakt dat wij de wegen moeten ombouwen; toekomstbestendig moeten maken. Je moet 

aansluiten op de transportsystemen. En iedereen wil graag in een gezonde omgeving, een 

levendige omgeving leven. Dus ze vragen hoge eisen aan de omgeving. En om dat allemaal te 

kunnen faciliteren, wordt je opgave veel complexer. De opgave is heel erg groot en heel nieuw en 

heel anders. Dus ik denk dat de opgave spannender en groter is dan ooit tevoren. En om echt ook 
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economisch bovenaan de top te blijven als Nederland is het cruciaal. Je moet daar tijdig mee 

beginnen. Daarom is Gezonde Verstedelijking voor mij een vehikel, om dit toekomstperspectief nu 

voor elkaar te maken. Dus de gebiedsopgave, de techniek, de mobiliteit, de leefomgeving. Dat zit 

ŜǊ ǾƻƻǊ ƳƛƧ ŀƭƭŜƳŀŀƭ ƛƴΦ 5ŀŀǊƻƳ ƛǎ ŘƛŜ ƛƴǘŜƎǊŀƭƛǘŜƛǘ ƻƻƪ ǎǳǇŜǊ ōŜƭŀƴƎǊƛƧƪΦέ 

 

Bert Vos (Schiedam): άJa, ik geloof het ook. Het landschap gaat over een termijn van 15 à 20 jaar 

onherkenbaar veranderen. Dŀǘ ƘŜŜŦǘ ǘŜ ƳŀƪŜƴ ƳŜǘ ȊŜƭŦǊƛƧŘŜƴŘŜ ŀǳǘƻΩǎΦ Het eerste waar je dat 

stuur uit handen geeft, is bij het zoeken van een parkeerplaats. Al is het maar zo vervelend dat je 

met slecht weer je auto 300 meter verderop parkeert, en dan naar huis toe moet lopen. Dan geeft 

iedereen dat stuur wel uit handen. Die auto kan verder weg staan en dan kun je de straten anders, 

plezieriger en leefbaarder inrichten. Dat gaat gewoon ƎŜōŜǳǊŜƴΦέ 

 

Als de opgaven veranderen, moet dan ook de wijze waarop de overheden sturen veranderen? 

Vertrekpunt bij de verkenningen rond Gezonde Verstedelijking is dat dit daadwerkelijk noodzakelijk 

is. Er wordt gevraagd om andersoortige interventies. In plaats van top-downsturing is het gewenst 

doelen te verwezenlijken in netwerken. Samenwerking is het centrale begrip. Complexe 

vraagstukken vragen om complexe sturing. 

 

1.3 Evaluatie afgelopen drie jaar 
Voorliggend narratief toont de zoektocht tijdens de tweede fase van het programma Gezonde 

Verstelijking, in de periode van 2012 t/m 2015, van gedachtenvorming tot aan het uitkristalliseren 

van de eerste resultaten. Het is een evaluatie. Het gaat om het verzamelen van leerpunten en om het 

registreren van ervaringen. 

 

Gemma van Eijsden (RWS): άWe gaan met een aantal mensen uit de afgelopen periode van drie 

jaar terugkijken. Het zijn mensen van de gemeenten zelf, van de onderzoeksinstituten, 

Rijkswaterstaat en IenM. We hebben het denk ik ook samen gemaakt de afgelopen periode en we 

zijn toch wel benieuwd. We willen er ook mee door, dat is inmiddels wel duidelijk. Daarvoor 

hebben we ook al die tijd gezegd: dit is een andere maniŜǊ Ǿŀƴ ǿŜǊƪŜƴΣ ǿŜ ǿƛƭƭŜƴ ƭŜǊŜƴΦέ 

 

5ŀŀǊōƛƧ ōŜƎƛƴƴŜƴ ǿŜ ƴƛŜǘ ƻǇ ƴǳƭΦ ²Ŝ Ǝŀŀƴ ƴƛŜǘ ΨƻǇŜŜƴǎΩ ƻǾŜǊ ŘŜ ǎǘŀŘ ƴŀŘŜƴƪŜƴΦ ²Ŝ ōƻǳǿŜƴ ǾƻƻǊǘ ƻǇ 

wat er al is. 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άIn mijn beleving is dit een voortzetting van het grote steden 

bŜƭŜƛŘΣ ǿŀŀǊ ƛƪ ŀƭ ǾŀƴŀŦ ŘŜ тлΩŜǊ ƧŀǊŜƴ ōƛƧ ōŜǘǊƻƪƪŜƴ ōŜƴΣ ǿŀǘ ǘƻŜƴǘŜǊǘƛƧŘ ƛǎ ōŜƎƻƴƴŜƴ ƳŜǘ 

stadsvernieuwing, grote steden beleid, integrale wijkvernieuwing, krachtenwijken problematiek. 

We waren van lieverlee fysiek ruimtelijk begonnen, als een fysiek ruimtelijke opgave met name, 

maar dat is uitgegroeid in de volle breedte, ook sociaal economisch en cultureel. Ik zie dit als een 

volgende evolutiestap, gezonde verstedelijking van dat traject. Het is een doordenken daarop.έ 

 

En dat er een partij als Rijkswaterstaat een programma als Gezonde Verstelijking trekt, wordt 

gewaardeerd. Frans Dijstelbloem van de gemeente Eindhoven) stelt : 

 

άDit bewijst al de toegevoegde waarde van Rijkswaterstaat. Dit is echt nodig, want dat gebeurt 

anders niet. όΧύ Jullie pakken nu die rol op, complimenten.έ 
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1.4 Gezondheid 
Het programma ƘŜŜǘΥ DŜȊƻƴŘŜ ǾŜǊǎǘŜƭƛƧƪƛƴƎΦ IŜǘ ōŜƎǊƛǇ ΨƎŜȊƻƴŘƘŜƛŘΩ ƛǎ ŜŜƴ ǇƻǎƛǘƛŜǾŜ ƪŀǊŀƪǘŜǊƛǎǘƛŜƪ 

van een levend systeem.  

 

Brenda Vervoorn (IenM): άGezondheid is een heel aansprekend thema. Het verbindt heel veel 

ƳŜƴǎŜƴ ƳŜǘ ŜƭƪŀŀǊΦέ 

 

Het gaat over de gezondheid van het verstedelijkingsproces en over de gezondheid van de stad An 

Sich. Han Dijk van stedenbouwkundig bureau Posad, die heeft gewerkt aan een toolbox voor de 

gezonde stad, geeft de volgende definitie: 

 

άEen gezonde stad is een stad met gezonde mensen.έ 

 

Mensen kunnen alleen gezond zijn als ook de context waarin ze verkeren gezond is. De kwaliteit 

waarmee mensen in wisselwerking staan met hun stedelijke context bepaalt in belangrijke mate de 

gezondheid. 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άHet is situationeel. Je gaat met mensen in gesprek in een buurt, 

in hun woon- en leefomgeving, want dat is hun biotoop, dat is waar zij gezondheid in eerste 

instantie beleven en daar ga je in gesprek. De woon- en leefomgeving die je zo ervaart: hier wil ik 

zelfstandig gezond oud worden en wil ik een optimaal woon-, leef- en werkklimaat voor mezelf 

creëren. Met die mensen ga je in gesprekΦέ  

 

Er is een relatie tussen de gezondheid van mensen, de gezondheid van de stad en de gezondheid van 

verstedelijking.  

 

Leendert van Bree (PBL): άJe ziet de beschrijving van wat gezondheid zich verbreden, tot aan 

zelfredzaamheid en de mate waarin je in staat bent om op allerlei veranderingen te reageren. Of 

ook hoe je als oudere bijvoorbeeld nog participeert in de samenleving. Allerlei sociale 

leefbaarheidsaspecten worden er ook toe gerekend. Ja, dat heeft ook repercussies voor hoe je met 

voorzieningen omgaat en met de zorg. Hoe je met langer thuis wonen ς zelfstandig en vitaal ς 

omgaat. Hoe je met technologie-inbreng in de woning omgaat, om mensen nog heel goed te 

kunnen bedienen. Dus de hele zorgsector stort zich daar ook op. Dan zeggen Hajer en de Klerk in 

UtrechǘΥ ΨWŀΣ ƳŀŀǊ ŜǊ Ǝŀŀǘ ȊƻǾŜŜƭ ƎŜƭŘ ƻƳ ƛƴ ŘƛŜ ȊƻǊƎŜŎƻƴƻƳƛŜΦ 5ŀǘ ƘŜōōŜƴ ŀƭ ŘƛŜ ȊƻǊƎƛƴǎǘŜƭƭƛƴƎŜƴΣ 

of die verzekeraars, maar op de bank staan. Zouden we dat niet eens voor een deel terug laten 

vloeien als investering in een gebied? Waar zij op lange termijn ook weer profijt van hebben? Denk 

ŜŜƴǎ ƳŜǘ ƻƴǎ ƳŜŜ ƻǾŜǊ ȊƻΩƴ ƴƛŜǳǿ ƳƻŘŜƭΦΩ bǳ ŘŜƴƪŜƴ zorginstellingen en verzekeraars heel 

sectoraal: ze moeten investeren, een buffer houden ... Dat vloeit vaak niet toe aan een gebied.έ 

 

1.5 Denken voorbij de norm 
In een werkveld dat verdeeld is in verschillende disciplines waarbij elke discipline een eigen gelabelde 

geldstroom heeft, proberen medewerkers zo goed mogelijk eigen doelen en normen te halen. De 

vraag is alleen: als we aan alle normen voldoen, is er dan sprake van een gezonde stad? 
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Leendert van Bree (PBL): άWe hebben ooit in Eindhoven het symposium gehad, dat heette: 

Ψ[ǳŎƘǘōŜƭŜƛŘΣ ȊƛƧƴ ǿŜ ŜǊ ƪƭŀŀǊ ƳŜŜΚΩ bƻǳΣ ƘŜǘ ŀƴǘǿƻƻǊŘ ǿŀǎ ƴŀǘǳǳǊƭƛƧƪ ǎƛƳǇŜƭΥ ƴŜŜΦ aŀŀǊ ǘƻŜƴ 

ontstond al wel ς ook gevoed door de epidemiologen ς de gedachte dat het gezondheidsdenken 

niet ophoudt bij het halen van een milieunorm.έ 

 

Ook Jan van Kempen (RWS) refereert hieraan, in een ander gesprek: 

 

Jan van Kempen (RWS): άWe zijn heel goed in wat bij wet geregeld is, dat zijn met name geluid en 

luchtkwaliteitΣ ƳŀŀǊ Řŀƴ ƪǊƛƧƎ ƧŜ [ŜŜƴŘŜǊǘ Ǿŀƴ .ǊŜŜ ŘƛŜ ȊŜƎǘΥ ΨƭŜǳƪΣ ƭǳŎƘǘƪǿŀƭƛǘŜƛǘΣ Řŀƴ ǾƻƭŘƻŜ ƧŜ ŀŀƴ 

ŘŜ ƴƻǊƳΣ ƳŀŀǊ ŘŜ ƴƻǊƳ ǿƛƭ ƴƻƎ ƴƛŜǘ ȊŜƎƎŜƴ Řŀǘ ƧŜ Řŀƴ ōƛƧŘǊŀŀƎǘ ŀŀƴ ŘŜ ƎŜȊƻƴŘƘŜƛŘΩΦ 5ŀǘ ƛǎ ƻƻƪ 

weer een laag die erin zit.έ 

 

En als je voorbij de norm denkt, dan gaat het niet noodzakelijkerwijs over hoogvliegende abstracte 

onderwerpen. 

 

Annemiek Tromp (RWS): άDat gaat over hele basic dingen, ook in Schiedam. Daar gaan we bomen 

kappen bij het sportveld om er vervolgens een geluidswand neer te zetten. Daar maak je echt 

vrienden mee. Ga dan je verhaal over gezondheid vertellen. Voor die bewoner is die boom toch 

echt meer gevoel voor gezondheid.έ 

 

IŜǘ Ǝŀŀǘ ŜǊƻƳ Ǿŀƴǳƛǘ ŘŜ ΨŜŎƘǘŜΩ ǇǊŀƪǘƛƧƪ ǘŜ ƘŀƴŘŜƭŜƴ Ŝƴ ƴƛŜǘ Ǿŀƴǳƛǘ ŜŜƴ ǇŀǇƛŜǊŜƴ ǿŜǊƪŜƭƛƧƪƘŜƛŘΦ ²Ŝ 

spreken ook wel over de ervaren werkelijkheid, daar waar mensen dag in dag uit ervaringen opdoen 

en waarden toekennen op wat er was, is en zal komen. Het overgrote deel van die ervaren 

werkelijkheid is impliciet en kan niet gekend worden als je op grote afstand acteert. 

 

Hanneke Kruize (RIVM): ά5e wereld van mensen wordt steeds meer bepaald buiten hun buurt, op 

hun werk, maar ook de sociale media omgeving, want dat is ook iets wat hun gezondheid mede 

bepaalt. Dat is wel complex. Het beïnvloedt ook hun gedrag. Gedrag is een belangrijke schakel. όΧύ 

Normen gaan over de woonomgeving, maar je gezondheid wordt vanuit veel meer hoeken 

bepaald. Je kunt daar nog meer uit halen. De laatste tijd is er ook veel aandacht voor de 

werknemers, ook bij Rijkswaterstaat, dat vind ik een hele interessante, met woon-werkverkeer 

bijvoorbeeld: wat kun je daarmee?έ  

 

1.6 Leerpunten 
Enkele samenvattende leerpunten zijn: 

¶ Veranderingen gaan snel, vooral in de stedelijke leefomgeving, en dat vraagt om andere vormen 

van sturing: samenwerken vanuit netwerken. 

¶ Het begrip gezondheid verbindt. 

¶ Een wijk die aan alle normen voldoet is nog geen gezonde wijk.  

 

 

 

 



10 
 

2 bƛŜǳǿŜ ǊƻƭƭŜƴ 

De huidige manier waarop overheden samenwerken is in de historie gegroeid en kent een paar 

diep ingesleten karresporen. Bij Gezonde Verstelijking wordt invulling gegeven aan andere rollen, 

vooral voor medewerkers van de rijksoverheid. Dat gaat niet van de ene dag op de andere. Toch is 

ƘŜǘ ƴƻƻŘȊŀƪŜƭƛƧƪΣ ƻŦ Ȋƻŀƭǎ wŀȅƳƻƴŘ [ƛƴǎǎŜƴ όw²{ύ ƘŜǘ ȊŜƎǘΥ άŀƭǎ ƧŜ ƴƛŜǘ ōŜǿŜŜƎǘΣ Řŀƴ ŘƻŜ ƧŜ ŜǊ ƴƛŜǘ 

meer toe straks.έ 

 

2.1 Anders aan tafel 
Vooral in begintijd van het project was het erg wennen. 

 

.ŜǊǘ ±ƻǎ ό{ŎƘƛŜŘŀƳύΥ άhǇ ƘŜǘ ƳƻƳŜƴǘ Řŀǘ ƛƪ ŜǊ ōƛƧ ōŜǘǊƻƪƪŜƴ ǿerd, was Gezonde Verstedelijking 

iets van Rijkswaterstaat. En niet zozeer iets van Rijkswaterstaat in zijn algemeen, maar 

RijƪǎǿŀǘŜǊǎǘŀŀǘ ŀŀƴ ŘŜ .ƻƻƳǇƧŜǎΦ 9ƴ ŘŀŀǊ ƘŜō ƛƪ ǿŜƭ ŜŜƴ ƻƴǘȊŜǘǘŜƴŘ ƎǊƻǘŜ ōƻǘǎƛƴƎ ƎŜǾƻŜƭŘΦ όΧύ 

Mensen bij Rijkswaterstaat kunnen prima een project doen en met iets van A naar B gaan. Maar 

ŜŜƴ ǇǊƻŎŜǎ ƻǊƎŀƴƛǎŜǊŜƴ ǿŀŀǊōƛƧ ƧŜ ŜƭƪŀŀǊ ƛƴ ŘŜ ƻƎŜƴ ƪǳƴǘ ƪƛƧƪŜƴΧ en waarin je invulling kunt geven 

ŀŀƴΥ Ψ²ŀǘ ƛǎ ƎŜȊƻƴŘŜ ǾŜǊǎǘŜŘŜƭƛƧƪƛƴƎ ƴƻǳ ŀƭƭŜƳŀŀƭΚΩ 5ŀǘ ǿŀǎ ŜŎƘǘΧ 5ŀŀǊ ȊƛƧƴ ǿƛƧ toen niet 

ǳƛǘƎŜƪƻƳŜƴΦέ 

 

CǊŜŘŜǊƛŜƪŜ YƴƻǇǇŜǊǘǎ όw²{ύΥ άWŜ ƘŜōǘ ƻƻƪ ǿŜƭ ƳŜǘ ōŜǇŀŀƭŘŜ ōŜŜƭŘǾƻǊƳƛƴƎ Ǿŀƴ wƛƧƪǎǿŀǘŜǊǎǘŀŀǘ ǘŜ 

maken die volgens mij nog steeds leeft. Wat mensen in gemeenten ook hadden: waarom komt 

wƛƧƪǎǿŀǘŜǊǎǘŀŀǘ ƳŜǘ Řƛǘ ǘƘŜƳŀΚ 5ŀǘ ƘŜō ƛƪ ƘŜŜƭ Ǿŀŀƪ ƎŜƘƻƻǊŘΦέ 

 

Wŀƴ Ǿŀƴ YŜƳǇŜƴ όw²{ύΥ ά²Ŝ ƘŀŘŘŜƴ ƎƻŜŘ ƭŀƴŘŜƭƛƧƪ ƻǾŜǊƭŜƎΣ ƳŀŀǊ ǿŀǘ ǾƻƻǊ ǾŜǊƘŀŀƭ ƧŜ ƻƻƪ 

neerzette, het was lastig om echt beweging te krijgen.έ 

 

Wŀƴ Ǿŀƴ YŜƳǇŜƴ όw²{ύΥ άRijkswaterstaat wil graag die uitvoeringsorganisatie van IenM worden. 

5ŀǘ ƛǎ ŜŜƴ Ǿŀƴ ŘŜ ǿƻǊǎǘŜƭƛƴƎŜƴ ǾƻƻǊ ƳƛƧΣ ǿŀŀǊ ƛƪ ƻƻƪ ǾŜŜƭ ǾǊŀƎŜƴ Ǿŀƴ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ƻǾŜǊ ƪǊŜŜƎΥ ΨWŀƴΣ 

leuk met dat stationsgebied van jou, maar wat heeft dat met ƻƴǎ ǿŜǊƪ ǘŜ ƳŀƪŜƴΚΩ 5ŀƴ Ǝŀ ƧŜ 

uitleggen: we ontwikkelen daar concepten rondom gezondheid, participatie, mogelijk op termijn 

rondom financieringsmodellen en we hebben ook heel veel te maken met 

ƳƻōƛƭƛǘŜƛǘǎǾǊŀŀƎǎǘǳƪƪŜƴΦέ 

 

Wŀƴ Ǿŀƴ YŜƳǇŜƴ όw²{ύΥ άIŜǘ ƛǎ ƴƛŜǘ ŜŜƴ ƻƴŘŜǊŘŜŜƭ Ǿŀƴ ŘŜ ŎƻǊŜ ōǳǎƛƴŜǎǎΦέ 

 

Gaandeweg gingen betrokkenen door de andere manier van werken elkaars sterkte zien. Juist door 

het werken op een andere manier dwingt mensen hun rollen expliciet te benoemen. 

 

Goriska van Cooten (RWS): άDe analytische kant van DGRW en de doe-kant van RWS versterkten 

ŜƭƪŀŀǊΦ όΧύ IƻŜ ƪǳƴ ƧŜ ƘŜǘ ƻƳȊŜǘǘŜƴ ƛƴ ŜŜƴ ǇǊƻƎǊŀƳƳŜǊƛƴƎ ǾƻƻǊ ƻǇ ŘŜ ƭŀƴƎŜǊŜ ǘŜǊƳƛƧƴ? En hoe kun 

je daar projecten van maken? Dus ze vulden elkaar echt aan. Plus, we zagen dat wat vanuit 

gemeenten wordt ervaren rond echte vraagstukken soms botst met het beleid dat wij maken voor 
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wat daar op straat of in de stad een plek moet gaan krijgen. Wat gewoon niet werkt. Dus daarin 

zag je de confrontatie tussen de verschillende lagen.έ 

 

2.2 Adapteren 
Zoals gesteld in 1.2 liggen er grote uitdagingen voor ons. De ontwikkelingen gaan snel. 

 

Raymond Linssen (RWS): άDe wereld van Rijkswaterstaat houdt formeel op bij de afslag, maar het 

verkeer is een mechanisme ook met andere modaliteiten. Plus je krijgt andere gedragingen van 

mensen, ook voor een deelauto, de E-bike. De hele wereld verandert.έ 

 

En dat de nieuwe rol snel wordt opgepakt, dat merkt Frederieke Knopperts (RWS). Zij is in 2012 als 

trainee begonnen bij het ministerie van IenM en werkt nu bij Rijkswaterstaat: 

 

άLƪ ȊƛŜ ƘŜŜƭ ŎƻƴŎǊŜŜǘ ŜŜƴ ǾŜǊǎŎƘƛƭ ƛƴ ƳŜƴǎŜƴ ŘƛŜ ƛƪ ǘǿŜŜ ƧŀŀǊ ƎŜƭŜŘŜƴ ǎǇǊŀƪ ƻǾŜǊ Ƙǳƴ ǿŜǊƪΣ ǿŀǘ ȊŜ 

doen en wat Rijkswaterstaat is. En nu hoor ik ŀŀƴ ŀƭƭŜǊƭŜƛ ƪŀƴǘŜƴΥ ΨǿŜ ƳƻŜǘŜƴ ƳŜŜǊǿŀŀǊŘŜ ŎǊŜšǊŜƴ 

ƴŀŀǎǘ ŘŜ ƻǇƎŀǾŜƴ ŘƛŜ ǿŜ ƘŜōōŜƴΩΣ Ŝƴ Řŀƴ Ƙƻor je heel vaak het woordje duurzaam. Als je gaat 

doorvragen ligt het soms meer in een stukje gezondheid, de andere keer meer in een kans. Of we 

het duurzaam noemen of niet, dat maakt niet zoveel uit, maar het is in ieder geval verbreding van 

opgaven en meer een blik naar: wat kunnen we aan extra waarde toevoegen? Dat vind ik wel 

positief en diŜ ǊǳƛƳǘŜ ǿƻǊŘǘ ƻƻƪ ǿŜƭ ƳŜŜǊ ƎŜǾƻŜƭŘ ƻǇ ŀƭƭŜǊƭŜƛ ƴƛǾŜŀǳǎΦέ 

 

Er is sprake van een echte omslag. 

 

Frederieke Knopperts (RWS): άDat is best wel snel gegaan, want twee jaar geleden was de vraag: 

zijn we van duurzaamheid? Zijn we van leefomgeving? Dat was die existentiële vraag die in alle 

sessies naar voren kwam. Nu is die vraag verschoven naar: natuurlijk zijn we ervan. Dat zegt 

iedereen: een contractmanager en een risicobeheersŜǊΧ Niet alleen de leefomgeving kant zegt 

dat, maar dat zegt nu wel de hele organisatie. Nu is het meer de vraag: hoe doen we dat dan? Dat 

vind ik echt wel een belangrijke.έ 

 

2.3 De sterke punten van elkaar benutten 
In netwerken heeft iedereen sterke en zwakke punten. Dat geldt zowel voor personen als 

organisaties. In een gezond netwerk vullen de actoren elkaar aan. 

 

Frederieke Knopperts (RWS): άIedereen heeft zijn eigen kracht en het is de uitdaging voor de 

komende tijd die vooral benutten. Afgelopen jaar bij Rijkswaterstaat: er zit een slagkracht in de 

organisatie van in korte termijnen dingen neerzetten. Dat bleek ook in dit traject vond ik wel. Dan 

komt alles langs en dan denk ik: dat is snel neergezet. Dat is één van de dingen, maar ook het zijn 

van de uitvoeringsorganisatie dat je zo dichtbij ziet wat er ƎŜōŜǳǊǘΦ 5ŀǘ ƛǎ ƻƻƪ ŜŜƴ ƪǊŀŎƘǘΦέ 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άRijkswaterstaat heeft een enorme toegevoegde waarde generiek, 

omdat Rijkswaterstaat, juist vanwege die infrastructuur bij uitstek een partij is die patronen en 

contrasten kan laten zien ten opzichte van maatschappelijke ontwikkelingen. Daar staan ze mooi 

tussen de sub-optimalisatie van gemeentelijk belangen en de bovenregionale en landelijke 
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belangen. Daar hebben zij een enorme force in om door het zwarte gat heen te komen, daar zie ik 

voor Rijkswaterstaat op dat onderdeel een hele grote rol naŀǎǘ ŀƴŘŜǊŜƴ ŘƛŜ Řŀǘ ƻƻƪ ƘŜōōŜƴΦέ 

 

Omgaan met complexiteit van de nieuwe uitdagingen betekent vooral: het ontdekken en benoemen 

van patronen op verschillende schalen om vervolgens goed getimede interventies te doen die 

waarden toevoegen. 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άRijkswaterstaat heeft in dit spel een rol door te luisteren, 

patronen en contrasten te ontdekken. Daarmee agendeer je maatschappelijke ontwikkelingen in 

de taal die jullie bezigen en dat is zeer wel mogelijk, want wij doen niet andersΦ όΧύ Je moet de 

brede denkers in je organisatie de ruimte geven om dit soort dingen met elkaar te delen en te 

ǾŜǊōŜŜƭŘŜƴΦέ 

 

2.4 Omgevingswet 
Het proces rond Gezonde Verstedelijking anticipeert op de Omgevingswet die waarschijnlijk in 2018 

in werking treedt. Op de site van rijksoverheid staat: 

 

ά±ŜŜƭ ƎŜƳŜŜƴǘŜƴ ǾƛƴŘŜƴ ŘŜ ǊŜƎŜƭǎ ǾƻƻǊ ǊǳƛƳǘŜƭƛƧke plannen ingewikkeld en onduidelijk. Met de 

hƳƎŜǾƛƴƎǎǿŜǘ ǿƛƭ ŘŜ ƻǾŜǊƘŜƛŘ ŘŜȊŜ ǊŜƎŜƭǎ ǾŜǊŜŜƴǾƻǳŘƛƎŜƴ Ŝƴ ǎŀƳŜƴǾƻŜƎŜƴΦέ 

 

Gemeenten zijn er nu reeds mee bezig en dat biedt extra kansen. 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): ά²Ŝ willen een pilot inrichten voor de nieuwe Omgevingswet, 

want wij zien hierin de basis. Vanuit de waarden willen we de Omgevingswet gaan toepassen. 

Daar stellen we de waarden centraal en niet het bestemmingsplan of wat dan ook, maar vanuit de 

waarden gaan we een pilot in, gaan we de gesprekken in, vult zich de Omgevingswet als vanzelf 

en worden bestemmingsplannen uitnodigend in plaats van conserverend om daarin te 

participeren.έ 

 

2.5 Leerpunten 
Enkele samenvattende leerpunten zijn: 

¶ Het invullen van nieuwe rollen ς hoe noodzakelijk ook ς gaat niet van de ene dag op de andere. 

Toch, ervaringen bij Gezonde Verstedelijking laten zien dat er binnen enkele jaren daadwerkelijk 

sprake kan zijn van een omslag. 

¶ Niet zelden botst vanuit het rijk geformuleerd beleid met stedelijke vraagstukken in de praktijk. 

¶ Vooral het begin was moeizaam. 

¶ De slagkracht van een organisatie als Rijkswaterstaat wordt gewaardeerd. 

¶ Geef ruimte aan brede denkers. 

¶ Bij een programma als Gezonde Verstedelijking wordt geanticipeerd op de Omgevingswet. 

 

https://www.rijksoverheid.nl/onderwerpen/omgevingswet
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3 hǾŜǊ ŎƻƳǇƭŜȄ Ŝƴ ƛƴƎŜǿƛƪƪŜƭŘ 

Processen rond stedelijke ontwikkeling zijn complex. In het verleden hebben we de pijlen vooral 

gericht op het ontmantelen en beheersbaar maken van complexiteit. Dit heeft geresulteerd in veel 

ingewikkeldheid. Bij Gezonde Verstedelijking wordt deze trend omgedraaid.  

 

3.1 Het spel van ingewikkeldheid rond complexiteit 
In de gesprekken die zijn gevoerd was er redelijke consensus over het feit bij Gezonde Verstedelijking 

complexiteit niet wordt gemeden maar wordt opgezocht.  

 

Gemma van Eijsden (RWS): άIet is toch dat die opgaven alleen maar complexer geworden zijn.έ 

 

 

 
Figuur 1 Van complexiteit naar ingewikkeldheid. 

Figuur 1 geeft schematisch aan hoe we de laatste decennia zijn omgegaan met complexiteit. Je kunt 

het sŀƳŜƴǾŀǘǘŜƴ ƳŜǘΥ άƘŜǘ ƛǎ ŎƻƳǇƭŜȄΣ ƳŀŀǊ ǿŜ ƳŀƪŜƴ ƘŜǘ ƛƴƎŜǿƛƪƪŜƭŘΦέ ±ƻƻǊ ǾŜŜƭ ƳŜƴǎŜƴ ƛǎ 

complexiteit vervelend. Lastig. Het maakt processen onzeker. Er gebeuren dingen die je niet volledig 

kunt beheersen en controleren. Het iets voor elkaar willen krijgen in een complexe omgeving voelt 

soms aan als het kneden van water: het schiet alle kanten uit. Het is dan ook niet onlogisch dat er 

gezocht wordt naar generieke principes die ons helpen in deelruimten van de complexiteit 

helderheid te bieden. Al deze principes ς in Figuur 1 aangeduid als Ψgenerieke eenvoudΩ ς hebben 

waarde en bieden orde. Regels, wetten, normen, richtlijnen, modellen, handboeken, procedures en 

protocollen hebben los van elkaar alle nut. Echter, bij elkaar opgeteld resulteren ze ingewikkeldheid. 

Niet zelden knellen ze in een specifieke context en ook kunnen ze onderling strijdig zijn. 
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Dat we verstrikt kunnen raken in ingewikkeldheid werd reeds geconstateerd bij de oprichting van het 

Simplistisch Verbond in 1974: 

 

Kees van KootenΥ άaŜƴ ƻƴŘŜǊǎŎƘŜƛŘǘ ƻƴǘǿƛƪƪŜƭƛƴƎǎƭŀƴŘŜƴΣ ƻƴǘǿƛƪƪŜƭŘŜ ƭŀƴŘŜƴ Ŝƴ ƛƴƎŜǿƛƪƪŜƭŘŜ 

ƭŀƴŘŜƴΦ 5ŀŀǊǾŀƴ ƛǎ bŜŘŜǊƭŀƴŘ ŞŞƴ Ǿŀƴ ŘŜ ŀƭƭŜǊ ƛƴƎŜǿƛƪƪŜƭŘǎǘŜ ƭŀƴŘŜƴΦέ 

 

In het programma Gezonde Verstedelijking zijn betrokkenen op zoek gegaan naar complexiteit en 

hebben niet geprobeerd uit de ingewikkeldheid een ideaalmodel te construeren, een soort meta-

ƎŜƴŜǊƛŜƪŜ ŜŜƴǾƻǳŘΦ ±ŀƴǳƛǘ ŘŜ ǇǊŀƪǘƛƧƪ ƛǎ ƎŜȊƻŎƘǘ ƴŀŀǊ ǿŀǘ ǇŀǎǎŜƴŘ ƛǎΧ Ŝƴ Řŀǘ ƛǎ ŎƻƳǇƭŜȄΦ 

 

3.2 Wederzijdse afhankelijkheid 
Een belangrijke karakteristiek van complexiteit betreft de afhankelijkheid die je hebt van andere 

mensen als je iets wilt realiseren.  

 

Jan van Kempen (RWS): άWŜ ziet dat in alle discussies de stad relevant wordt. De decentralisatie zet 

door en wat betreft de duurzaamheidgedachte: mensen zetten sneller zonnepanelen op hun dak 

dan dat de overheid in energiedoelstellingen formuleert. Je merkt dat vraagstukken steeds 

complexer worden met steeds meer spelers, dat je voor de financiering van elkaar afhankelijk 

bent, dus dat die afhankelijkheden aan het toenemen zijn.έ 

 

Niemand kan alles in zijn eentje, dus wordt er samengewerkt. Dat is een intensief proces.  

 

CǊŀƴǎ 5ƛƧǎǘŜƭōƭƻŜƳ ό9ƛƴŘƘƻǾŜƴύΥ ά²ƛƧ ƳƻŜǘŜƴ ƳŜǘ ȊΩƴ ŀƭƭŜƴ ƭŜǊŜƴ Řŀǘ ƘŜǘ ŜŎƘǘ ōŜƭŀƴƎǊƛƧƪ ƛǎ ƻƳ ƳŜǘ 

die partijen, vanuit de onzekerheidsstap, over waarden durven te praten en om dan pas, vanuit 

opgebouwd vertrouwen, ǿŀŀǊŘŜōŜǇŀƭƛƴƎ ǘŜ ŘƻŜƴΦέ 

 

Het is de moeite waard dit intensieve proces in te gaan. 

 

CǊŜŘŜǊƛƪ [ŜŜƴŘŜǊǎ ό¦ǘǊŜŎƘǘύΥ άHet is meer een intrinsieke motivatie van mij. Ik denk dat de stad er 

veel mooier van ǿƻǊŘǘΦέ 

 

wŀȅƳƻƴŘ [ƛƴǎǎŜƴ όw²{ύΥ άWe moeten samen acteren met andere partijen, dus met regionale en 

lokale mobiliteits- en ruimtemensen. Zeker ook ruimtemensen, want je hebt keuze. Je kunt een 

bedrijventerrein gezonder maken, maar in essentie kan dat bedrijventerrein ook op een andere 

plek worden gebouwd, bijvoorbeeld ŀŀƴ ŘŜ ƻŜǾŜǊ Ǿŀƴ ŘŜ ǊƛǾƛŜǊ ƴŀŀǎǘ ŘŜ ǎƴŜƭǿŜƎŀŦǎƭŀƎΦέ 

 

3.3 Het geheel is meer dan de som der delen 
Complexe processen zijn opgebouwd uit componenten (deelprocessen), op verschillende 

aggregatieniveaus. We kunnen stellen dat de gezonde ontwikkeling die voortkomt uit het 

programma meer is dan de som van de deelprocessen die de ingewikkeldheid vormen. 

 

Govert Geldof: ά.ƛƧ DŜȊƻƴŘŜ ±ŜǊǎǘŜŘŜƭƛƧƪƛƴƎ Ǝŀŀǘ ƘŜǘ ƻǾŜǊ ŀndere vormen van werken, andere 

vormen van delen. Het is een fundamenteel andere benadering. Net zoals gezondheid iets heel 

anders is dan het niet hebben van honderd ziekten, is het proces dat je nu gaat vormgeven iets 



15 
 

anders dan de vergadercultuur die we hadden. Als je honderd ziekten niet hebt, kun je alsnog 

stervende zijn.έ 

 

Voor elk ziektebeeld kun je een remedie zoeken. Gezondheid draait om combineren en bundelen. 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άBijvoorbeeld, je moet in het onderwijs niet immer doorgaan met 

problemen te benoemen en weer opnieuw geld gaan vragen om daar remedies voor te bedenken 

of slimme oplossingen. Je moet kijken hoe je kwaliteiten kunt combineren tot een gebundelde 

kracht.έ 

 

Het vormgeven van de waarden die meer zijn dan de som van het voldoen aan normen in 

deelsystemen is een hele kunst. 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άMet de B5, dat zijn de vijf steden van Brabant, hebben we een 

health deal gesloten. Dat wil ik wel meteen gezegd hebben: gezonde verstedelijking is een hele 

kunst. Dat hebben we toen ook zo gepositioneerd.(Χύ IŜǘ heeft in alle opzichten met kunst en 

cultuur van doen. Dat betrekken we ook heel zwaar in het thema Gezonde Verstedelijking.έ 

 

3.4 Onzekerheden vragen om adaptieve sturing 
De kunst van Gezonde Verstedelijking wordt in belangrijke gevormd door de kunst van het omgaan 

met onzekerheden. 

 

.ǊŜƴŘŀ ±ŜǊǾƻƻǊƴ όLŜƴaύΥ άIŜǘ ƛǎ ƭŀǎǘƛƎ ǾƻƻǊǎǇŜƭōŀŀǊΦ hƳŘŀǘ ƘŜǘ ƳƻŜƛƭƛƧƪ ǘŜ ōŜƘŜŜǊǎŜƴ ƛǎΣ ŘŜƴƪ ƛƪ 

wel eens. Dat is ook het geval met integraal werken en maakt het ook complex: het bedienen van 

de stad. Hoe zit dat dan met je verantwoording naar je lijnorganisatie toe? Best lastig, omdat je 

Ǿŀŀƪ ƻǇ ǾƻƻǊƘŀƴŘ ƴƛŜǘ ƪŀƴ ȊŜƎƎŜƴΥ ΨWŜ Ǝŀŀƴ Řŀǘ Ŝƴ Řŀǘ ŘƻŜƴ Ŝƴ ƘŜǘ ƛǎ Řŀƴ Ŝƴ Řŀƴ ŀŦΦΩ bŜŜΣ ǿŀƴǘ 

we praten eerst met al die partijen om te weten wat ze nodig hebben. En dan bedenken wij of wij 

daar een bijdrage aan kunnen leveren.  Het zijn  andere processen, met andere termijnen waar je 

in terechtƪƻƳǘΦ aŀŀǊ ǳƛǘŜƛƴŘŜƭƛƧƪ ōŜƴ ƧŜ ǿŜƭ ŜŦŦŜŎǘƛŜǾŜǊ ōŜȊƛƎΦέ 

 

Frederik Leenders (Utrecht) spreekt over: άŜnergieke projecten waarvan je nooit van tevoren weet 

hoe het gaat aflopen.έ 

 

Annemiek Tromp (RWS): άJe hebt ook geen begin en geen eind. We ǿŜǘŜƴ ƘŜǘ ŜƛƴŘ ƴƻƎ ƴƛŜǘΦέ 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άHet is geen project.έ 

 

Het proces heeft enige tijd nodig. Je hebt niet direct resultaten. 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άJe hebt in feite niks. Mensen die elkaar ontmoeten, allemaal in 

disciplines opgesplitst. Weinig benut, dat is de beginstelling. Dan breng je ze bij elkaar en dan krijg 

je de energie.έ 

 

Het is een worsteling, want je moet ook aandacht blijven schenken aan de onderliggende 

deelprocessen. 
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Frederik Leenders (Utrecht): άLŜƳŀƴŘ Ǿŀƴǳƛǘ ƘŜǘ ƳŀƴŀƎŜƳŜƴǘ ǎǘŜƭŘŜΥ ΨCǊŜŘŜǊƛƪΣ ǿŜ ƳƻŜǘŜƴ ƭǳŎƘǘ 

Ŝƴ ƎŜƭǳƛŘ ƴƛŜǘ ǾŜǊƎŜǘŜƴΩΦ ±ŀƴǳƛǘ zijn perspectief is dat begrijpbaar. Elke keer dat we het hoger 

proberen te krijgen is het van: Ψje hebt gelijk, maar het is ook net dat stukje meerΦΩ όΧύ Hoe ga je 

daar dan op sturen ƛǎ ŜŜƴ ƭŀǎǘƛƎ ǇǊƻŎŜǎΦέ 

 

Het is geen lineair proces. 

 

Raymond Linssen (RWS): άIk ben van nature optimist, dus ik geloof wel dat het met een soort 

processie van Echternach, af en toe een stapje achteruit of dan krijg je weer op je donder omdat er 

iets niet goed gaat of iets niet volgens de procedures, maar dat je netto wel een beweging helpt 

faciliteren.έ 

 

3.5 Kairos: handelen op het juiste moment 
Adaptief sturen vraagt om goede timing. Op het ene moment doe je iets zonder resultaat, op een 

ander moment doe je hetzelfde en heeft dat enorm veel effect. Dit fenomeen is reeds door 

Aristoteles beschreven als kairos: je moet handelen op het juiste moment. 

 

Leendert van Bree (PBL): άPlotseling wil iedereen in dat transitiespoor ς zoals ze dat dan noemen ς 

en willen ze een systeemsprong gaan bereiken. Nou, allemaal heel lastig, maar er is een soort 

momentum om op allerlei terreinen ς of  het nou met wonen en zorg te maken heeft, of de 

inclusieve stad ς vanuit de sociale kant, of de gezondheidskant of de welvarende stad, mobiliteit, 

infra, bereikbaarheid, mensen meer aan het bewegen zetten, impliciet lucht- en geluidbeleid laten 

meekoppelen met duurzame stedelijke ontwikkeliƴƎΦ hǾŜǊŀƭ ȊƛŜ ƧŜ Řŀǘ ƎŜȊƻƴŘƘŜƛŘ ȊƻΩƴ ƛƴǘŜƎǊŜǊŜƴŘ 

kader vormt. Dat vƛƴŘ ƛƪ ƘŜǘ ƳƻƻƛŜ Ǿŀƴ ŘŜȊŜ ǘƛƧŘΦέ 

 

Op de vraag of het proces rond Gezonde Verstedelijking daadwerkelijk een verschil heeft gemaakt 

antwoordt Leendert van Bree (PBL): 

 

άJa, dat denk ik wel. Ten eerste heb je het maatschappelijk moment benut, om in het denken van: 

omgevingsbeleid is meer dan milieubeleid, gezondheid is meer dan alleen maar 

gezondheidsbescherming en het halen van de milieunormen. In dat moment ben je als 

rijksoverheid tijdig aangehaakt om ook het beleid dat te laten meemaken. En een soort 

moderniseringsslag te introduceren. En daar heb je een soort omgevingsbewustzijn voor nodig, 

wat je als rijksoverheid ς denk ik ς goed hebt aangevoeld. Dat de ontwikkelingen die kant uit 

gingen, in het denken over omgevingskwaliteit en waarden enzovoorts. Dat je daar ook je beleid 

op wilt aanpassen. Ik zeg vaak: beleid is gestolde kennis en context. Want als je de historie bekijkt 

van hoe het milieubeleid was, er was alle reden om dat veertig, vijftig jaar geleden zo in te richten, 

zoals het lange tijd ingericht is geweest. En dat technocratische besturingsprincipe gooien we nog 

steeds niet overboord. Want milieunormen hebben ons heel ver gebracht, om het milieu te 

saneren en uit preventie-oogpunt ons voor calamiteiten te behoeden.έ 

 

In de tweede fase van Gezonde verstedelijking zijn in eerste instantie processen gestart in Utrecht en 

Schiedam. In een latere fase is ook Eindhoven aangehaakt. Daarbij kunnen we constateren dat het in 

Utrecht sneller van de grond is gekomen dan in Schiedam. 
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Annemiek Tromp (RWS): άHet is niet zozeer moeilijker in Schiedam dan in Utrecht, het duurt 

gewoon langer. Ze hebben één stedenbouwkundige. Je kan niet zeggen: doe eventjes dit. Afgezien 

nog van een drama politiek bestuurlijk van weggestuurde burgemeesters. Nu gaat het goed: het is 

nu een proces van alle wethouders, met de burgemeester als trekker.έ 

 

In complexe processen loopt het zoals het loopt en zijn de mensen erbij betrokken die erbij 

betrokken zijn. Je kunt de processen niet volledig naar je hand zetten. Alleen door gevoel te krijgen 

wat zich in de praktijk voltrekt en daarin patronen te zien, kun je waarden toevoegen, mits goed 

getimed. Want het kairos is, het juiste moment, kun je niet berekenen. Voor een belangrijk deel 

wordt deze ontleend aan impliciete kennis. 

 

3.6 De verleidende werking van ingewikkeldheid 
De medewerkers die betrokken zijn geweest bij Gezonde Verstedelijking hebben een agenda die ook 

gevuld wordt met andere projecten. De verleiding is dan groot om extra verbindingen te leggen en 

teveel mensen in één keer in het proces te betrekken. Dan wordt het al gauw weer erg ingewikkeld. 

 

Goriska van Cooten (RWS) over waarom het rond Schiedam wat moeizamer ging vanuit 

Rijkswaterstaat: ά5Ŝ HID in West-Nederland Zuid had óók een doelstelling naast de andere 

doelstellingen. Zij was ook proceseigenaar geworden voor gebiedsgericht werken of 

oƳƎŜǾƛƴƎǎƳŀƴŀƎŜƳŜƴǘΦέ 

 

DƻǊƛǎƪŀ Ǿŀƴ /ƻƻǘŜƴ όw²{ύΥ άwƛƧƪǎǿŀǘŜǊǎǘŀŀǘ ging op een nieuwe manier omgevingsgericht werken. 

Voor de HID was het van belang dat ook ƳŀƴŀƎŜǊǎ ōƛƴƴŜƴ wƛƧƪǎǿŀǘŜǊǎǘŀŀǘ ōŜǘǊƻƪƪŜƴ ǿŜǊŘŜƴΦ όΧύ 

Ze wilde ze de hele organisatie meenemen. Achteraf gezien was dat, voor veel mensen, wat te 

veel. De opdracht raakte steeds verder weg van de persoon die er echt betrokkenheid bij had. Een 

vernieuwend concept als gezonde stad paste niet bij de interne sturing met scope en management 

contractenΦέ 

 

Een belangrijk deel van de ingewikkeldheid binnen organisaties komt voort uit inrichting van de 

organisatie, afbakening, formele procedures en afrekenbaarheid. Het is van belang bij innovaties een 

omgeving te creëren waarbij medewerkers hier enigszins aan kunnen ontsnappen. Rond Schiedam 

was daar in eerste instantie geen sprake van. 

 

DƻǊƛǎƪŀ Ǿŀƴ /ƻƻǘŜƴ όw²{ύΥ άRedenerend vanuit een managementcontract voel je die bevlogenheid 

ǾŜŜƭ ƳƛƴŘŜǊΦέ 

 

DƻǊƛǎƪŀ Ǿŀƴ /ƻƻǘŜƴ όw²{ύΥ άLƴ {ŎƘƛŜŘŀƳ ȊŜƛŘŜƴ ȊŜΥ ΨǿƛƧ ǿƛƭƭŜƴ ƘŜǘ ƘŜƭŜ ƳƛƴƛǎǘŜǊƛŜ ŜǊōƛƧ ōŜǘǊŜƪƪŜƴΦ 

LŜŘŜǊŜŜƴ ƳƻŜǘ ƳŜŜŘƻŜƴΦ IŜŜƭ w²{ ƳƻŜǘ ŜǊōƛƧ ōŜǘǊƻƪƪŜƴ ǿƻǊŘŜƴΦΩ 5ǳǎ ȊŜ ƘŀŀƭŘŜƴΣ ƛƴ Ǉƭŀŀǘǎ Ǿŀƴ 

het ǳƛǘ ǘŜ ǎŎƻǇŜƴΣ ŀƭ ŘƛŜ ŎƻƳǇƭŜȄƛǘŜƛǘŜƴ ƴŀŀǊ ȊƛŎƘ ǘƻŜΦέ 5ŀŀǊ ǿŜǊŘ ǿŀǘ ŎƻƳǇƭŜȄ ǿŀǎΣ erg 

ingewikkeld. 

 

Continuïteit van organisatie is ook van belang, vooral omdat de ervaringskennis ς impliciete kennis ς 

die mensen opdoen in het proces niet eenvoudig overdraagbaar is. 
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Bert Vos (Schiedam): ά9Ǌ ǿŀǊŜƴ ŀllerlei wisselingen in het management, als je naar het 

Rotterdamse kijkt.  De HID is ergens anders gaat zitten en meerdere managementlagen daaronder 

hadden volgens mij sowieso wat minder affiniteit met het hele concept Gezonde Verstedelijking. 

Dat zijn factoren geweest: wisselingen en ziekte. Dat is voor die aansturing wel ontzettend 

ōŜǇŀƭŜƴŘ ƎŜǿŜŜǎǘΦέ 

 

Ook bij het project in Utrecht ligt ingewikkeldheid op de loer, omdat ook daar steeds meer partijen in 

het proces worden betrokken en de projectleider het gevoel krijgt dat hij veel ballen tegelijkertijd in 

de lucht moet houden.  

 

Gemma van Eijsden (RWS): άJe maakt het iedere keer ingewikkelder door weer nieuwe groepen in 

je kielzog mee te nemen?έ 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άJa.έ  

 

Govert Geldof: άDe balans tussen complexiteit en ingewikkeldheid. Laat je meer complexiteit toe of 

wordt het steeds ingewikkelder?έ 

 

CǊŜŘŜǊƛƪ [ŜŜƴŘŜǊǎ ό¦ǘǊŜŎƘǘύΥ άWŀ Ŝƴ ƛƪ ƴŜƛƎ ƳŜŜǊ ƴŀŀǊ ŘƛŜ ŎƻƳǇƭŜȄƛǘŜƛǘΦ ±ƻƻǊ ƳƛƧ ƛǎ ŞŞƴ Ǿŀƴ ŘƛŜ 

oplossingen: wat kunnen managers, als interne opdrachtgevers doen? Idealiter zeggen zij tegen de 

ǇǊƻƧŜŎǘƭŜƛŘŜǊ Ǿŀƴ ŜŜƴ ǘŜ ƻƴǘǿƛƪƪŜƭŜƴ ƎŜōƛŜŘ ƻŦ ȊƻΩƴ ƎŜōƛŜŘǎƳŀƴŀƎŜǊΥ ΨƘŜǘ ƛǎ ƴƛŜǘ ŀƭƭŜŜƴ ǘƛƧŘ Ŝƴ ƎŜƭŘ 

Řŀǘ ǘŜƭǘΣ ƘŜǘ ƛǎ ƻƻƪ ƪǿŀƭƛǘŜƛǘΦ IƻŜ ƧŜ ƘŜǘ ŘƻŜǘΣ ŘƻŜ ƧŜ ƘŜǘΦΩ ¢ŜǊ ƻndersteuning van die kwaliteitsvraag 

kun je een instrument als het omgevingswiel (Utrecht) of de omgevingswijzer (RWS) gebruiken. 

½ƻǊƎ ŜǊǾƻƻǊ Řŀǘ ŘƛŜ ƪǿŀƭƛǘŜƛǘ ƳŀƴƛŦŜǎǘ ǿƻǊŘǘΦ hǇ ǘƘŜƳŀΩǎΦ hǇ Řŀǘ ƳƻƳŜƴǘ ƪǳƴƴŜƴ ǾŜǊǎŎƘƛƭƭŜƴŘŜ 

vakdisciplines op een andere maniŜǊ ŀŀƴƎŜǎǇǊƻƪŜƴ Řŀƴ ǿŀƴƴŜŜǊ ƧŜ ȊŜƎǘΥ ΨŜǊ ƳƻŜǘ ŜŜƴ ƎƻŜŘŜ 

ōŜǊŜƛƪōŀŀǊƘŜƛŘǎƻǇƭƻǎǎƛƴƎ ƪƻƳŜƴ ŘƛŜ ƻƻƪ ƴƻƎ ŘǳǳǊȊŀŀƳ ƛǎΩΦ 5ŀǘ ƛǎ ƳƛƧƴ ŀƴŀƭȅǎŜ ƴǳΣ Ȋƻŀƭǎ ƛƪ ƴǳ ƪƛƧƪ 

naar de organisatie. Wat is er dan voor nodig ς vanuit managerial oogpunt - om dat proces zo in 

te richten dat dit ook daadwerkelijk gaat gebeuren. Standaard, als (nieuwe) werkvorm.έ 

 

Het is de kunst managers op de juiste wijze te betrekken, zodat een proces voorbij de normen kan 

worden ingericht. 

 

CǊŜŘŜǊƛƪ [ŜŜƴŘŜǊǎ ό¦ǘǊŜŎƘǘύΥ άIŜǘ ƳŀƴŀƎŜƳŜƴǘ ƘŜŜŦǘ ŘŀŀǊ ŜŜn rol in, het goede opdrachtgever- 

opdrachtnemerschap heeft daar een rol in. Het sturen op de integraliteit. Het beeld bij 

projectleiders in nu vaak: dat doen wij al. Sterker, als wij om duurzaamheid gaan vragen, dan 

gaan al die experts Ψvan god losΩ en wordt mijn project onbetaalbaar. Omgekeerd kunnen experts 

ook leren integraler te denken en te handelen. Onlangs was ik bij een gesprek waarin een collega 

ǾǊƻŜƎ ŀŀƴ ŜŜƴ ƭǳŎƘǘƪǿŀƭƛǘŜƛǘǎŜȄǇŜǊǘΥ Ψǿŀǘ ŘƻŜ ƧƛƧ ƻǇ ƘŜǘ ƎŜōƛŜŘ Ǿŀƴ ƎŜȊƻƴŘƘŜƛŘΚΩΦ ΨbƻǳΣ ƴƛŜǘǎΩ ǿŀǎ 

het antwoord. ΨLƪ ŘƻŜ ŀƭƭŜŜƴ ƳŀŀǊ ƭǳŎƘǘƪǿŀƭƛǘŜƛǘΩΦ ±ŜǊǊŀǎǎŜƴŘ ǘƻŎƘ Σ ȊƻΩƴ ŀƴǘǿƻƻǊŘΚΗ IƛƧ ƘŀŘ ƻƻƪ 

kunnen zeggen: ΨVanuit luchtkwaliteit werk ik op die en die manier aan de gezondheid en draag ik 

bij aan een gezonde stad.Ω Daar zit een opgave voor experts. Dat zij ς die experts ς een klik kunnen 

maken. Op een andere manier aan tafel kunnen zitten. En in het project team ook omgekeerd: dat 

een projectleider meer uitnodigend kan zijn. Meer op een proces kan sturen dan vanuit zijn eigen 

fixatie, beelden en verwachtingen. Zoals ieder mens die heeft. Het moet bereikbaar zijn en een 

ōŜŜǘƧŜ ŘǳǳǊȊŀŀƳΦ aŜǘ ƛŜǘǎ ƳŜŜǊ ƻǇŜƴƘŜƛŘΣ ƪƛƧƪŜƴ ƻǾŜǊ ƧŜ ŜƛƎŜƴ ǘǳƛƴƘŜƪƧŜΣ ƪŀƴ ŜǊ ȊƻǾŜŜƭ ƳŜŜǊΦέ 
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3.7 Terugvallen in oude patronen 
Een innovatief proces beginnen is één. Doorzetten is twee. 

 

AnnemiŜƪ ¢ǊƻƳǇ όw²{ύΥ άIƻŜ Ƙƻǳ ƧŜ ƘŜǘ ǾŀǎǘΚέ 

 

Er kan een neiging zijn terug te vallen in vertrouwde patronen. 

 

Frederieke Knopperts (RWS): άWat mijn leerpunten voornamelijk zijn, ook wat ik bij de gemeente 

Amsterdam heb gezien toen ik daar zat, maar eigenlijk zie ik overal een beetje hetzelfde, is die 

samenwerking en het vormgeven van: wat wil je bereiken, dat is best wel lastig. Vooral in 

Schiedam hebben we een hele worsteling doorgemaakt met: waar gaat het nou over en hoe breed 

is het of hoe smal, wie doet wat? Heel veel valkuilen van oude patronen.έ 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άDie ervaring deel ik ook bij het ontwerpend onderzoek dat we 

samen met IenM hebben gedaan in Eindhoven in 2013. Toen vielen we weer heel snel terug in de 

oude patronen van het blue print denken, het top down ontwerpen. Het leek heel mooi te zijn, de 

bewoners werden er wel bij betrokken, maar precies wat jij zei: de kunst van het luisteren was heel 

duidelijk, die verstond men absoluut niet, waardoor ze snel in oude patronen terugvielen, dus je 

kreeg weer als einduitkomst eeƴ ƻƴǘǿŜǊǇΦέ 

 

Niet door iedereen wordt het vernieuwende gezien. 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άIŜǘ ƛǎ ǿŜƭ ƛŜǘǎ ƳŜŜǊ Řŀƴ ŘŀǘΦ LŜƳŀƴŘ Ǿŀƴ ƳƻōƛƭƛǘŜƛǘ ȊŜƎǘΥ ΨCǊŜŘŜǊƛƪΣ 

Gezonde verstedelijking en jij trekt dat nou zo hard, maar het is toch gewoon Utrecht aantrekkelijk 

Ŝƴ ōŜǊŜƛƪōŀŀǊΩΦέ 

 

Annemiek Tromp (RWS): άDaar zitten de geldstromen ook achter.έ 

 

Gemma van Eijsden (RWS): άDie patronen zijn nieuw en zien er iedere keer anders uit en voor je 

het weet wordt het tot fietsen platgeslagen, maar het gaat niet om fietsen.έ 

 

3.8 Leerpunten 
Enkele samenvattende leerpunten zijn: 

¶ In het programma Gezonde Verstedelijking is de complexiteit van de praktijk opgezocht. 

¶ In de netwerken rond de praktijk zijn vele actoren betrokken die allen afhankelijk zijn van elkaar. 

¶ Het gaat niet alleen om de wisselwerking tussen deze actoren, maar ook om het goed 

ŀŀƴƎŜƘŀŀƪǘ ƪǊƛƧƎŜƴ Ǿŀƴ ŜƛƎŜƴ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ Ŝƴ ƘŜǘ ŜƛƎŜƴ ƳŀƴŀƎŜƳŜƴǘΦ 

¶ Vertrouwen is niet vanzelfsprekend. Deze moet je opbouwen. 

¶ Binnen Gezonde Verstedelijking moet je kijken hoe je kwaliteiten van mensen kunt combineren 

tot een gebundelde kracht. 

¶ Een bepaalde hoeveelheid onzekerheid is gezond. 

¶ Een beeld bij adaptieve sturing ς het sturen in onzekere processen ς is dat je twee stappen 

vooruit zet en daarna weer een stap achteruit. 
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¶ Bij het proces van Gezonde Verstedelijking was sprake van goede timing: van start gaan op het 

juiste moment (kairos). 

¶ Naast het feit dat je verstrikt kunt raken in ingewikkeldheid, heeft deze ook een aantrekkende 

waarde. 

¶ Experts bij gemeenten kunnen werken aan de verbetering van de luchtkwaliteit zonder dat ze 

zich bewust zijn van het feit dat ze meewerken aan het gezonder maken van hun stad. 

¶ Het risico is altijd aanwezig dat ς als het even tegenzit ς er wordt teruggevallen in oude 

patronen; werkwijzen waarmee men vertrouwd is. 
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4 ²ŀŀǊŘŜƴ ǾŜǊǿŜǾŜƴ 

Bij een gebiedsgerichte benadering schuiven actoren aan tafel als ze een meerwaarde kunnen 

bieden. Wat is dat, een meerwaardeΚ Lƴ ǾƻƻǊƭƛƎƎŜƴŘ ƘƻƻŦŘǎǘǳƪ ǿƻǊŘǘ ƘŜǘ ōŜƎǊƛǇ ΨǿŀŀǊŘŜΩ 

verdiept. We spreken over een waarde als mensen ergens betekenis aan toekennen, oftewel: ze 

waarderen het. Waarden zijn mensgebonden, dynamisch, cultuurbepaald en veelal impliciet. 

Normen zijn gestolde waarden, generiek en expliciet. Alle normen zijn waarden, niet alle waarden 

zijn normen.  

 

4.1 Toegevoegde waarde 
Voor partijen die meedoen aan een gebiedsgericht proces zoals bij Gezonde Verstedelijking is het van 

belang dat ze, zoals gezegd, meerwaarde bieden. Dat is minder strak en eenduidig dan het 

implementeren en handhaven van beleid op basis van normen. Het resulteert in een fundamenteel 

andere manier van werken. 

 

Goriska van Cooten (RWS): άIk denk als je als ministerie dit niet gaat doen, dat je gewoon weg 

bent. Dat je opgeheven kan worden, dat je geen toegevoegde waarde meer hebt. Ik vind het dus 

cruciaal dat je tijdig meedoet. Daarom is het zo belangrijk om dit soort pilots te doen. Om nu te 

oefenen, om te leren. Daarom zitten wij hier, voor mijn gevoel, bij elkaar. Om het concept te 

doorgronden: wat moet je kunnen? Wat moet je leren? Wat moet IenM dus echt anders gaan 

doen? Wat moet je aan gaan passen? Wat moet je verbeteren? Want als je niet gebiedsgericht 

gaat werken. WŀΣ Řŀƴ ǾƻŜƎ ƧŜ ƴƛŜǘǎ ƳŜŜǊ ǘƻŜΦέ 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven) over co-creatietafels die in Eindhoven worden georganiseerd: 

άIedereen moet bewijzen dat ze van toegevoegde waarde zijn als ze aanschuiven. Zijn ze dat niet, 

even goede vrienden, maar dan kun je beter de tafel verlaten. Iedereen die zegt ς het kunnen 

ondernemers zijn, bewoners zijn en overheidsinstituties ς Ψƛƪ ƪŀƴ ƘƛŜǊ ŜŎƘǘ ƛŜǘǎ ƛƴ ōƛƧŘǊŀƎŜƴ ŀŀƴ ŘŜ 

ƻƴǘǿƛƪƪŜƭƛƴƎ Ǿŀƴ ŘƛŜ ǿŀŀǊŘŜƴ ƛƴ ŘŜȊŜ ōǳǳǊǘ ōƛƧ ŘŜȊŜ ƳŜƴǎŜƴ ƛƴ ŘŜȊŜ ǎƛǘǳŀǘƛŜΩΣ ŘƛŜ ƛǎ ǿŜƭƪƻƳΦέ 

 

In dat spel moet je elkaar wel wat gunnen. 

 

Gemma van Eijsden (RWS): άDie nieuwe waardencreaties, dat is cruciaal. Omdat het over 

overstijgende waarden gaat: de één investeert, maar de ander heeft er plezier van, dus je zult dus 

veel meer moeten doen aan het koppelen van die belangrijke partijen in de omgeving.έ  

 

Er tekent zich een behoefte af aan transdisciplinaire samenwerking af, waar betrokkenen actief over 

de grenzen van hun eigen vakgebied heen kijken.  

 

Gemma van Eijsden (RWS): άJe wisselt uit wat meerwaarden van jouw terrein voor mijn terrein en 

overstijgend zou kunnen zijn. Je ziet dagelijks dat daar de energie niet wordt ingestopt. En dat het 

soms als bedreigend wordt ƎŜȊƛŜƴΥ Ψ²ŀƴǘ ǿŜ ƘŜōōŜƴ ƘŜǘ ƳŜǘ ȊΩƴ ŀƭƭŜƴ ŘǊǳƪΦΩέ 
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4.2 Aspectenleer 
In Figuur 2 zijn twaalf aspecten weergegeven. Deze zijn afgeleid van de vijftien aspecten die zijn 

ōŜǎŎƘǊŜǾŜƴ ŘƻƻǊ ŘŜ bŜŘŜǊƭŀƴŘǎŜ ŦƛƭƻǎƻƻŦ IŜǊƳŀƴ 5ƻƻȅŜǿŜŜǊŘ ƛƴ άŘŜ ǿƛƧǎōŜƎŜŜǊǘŜ ŘŜǊ ǿŜǘǎƛŘŜŜέ ǳƛǘ 

1935. Alle aspecten spelen mee in alle projecten en processen en worden waarden als er betekenis 

ŀŀƴ ǿƻǊŘǘ ǘƻŜƎŜƪŜƴŘΧ ŘƻƻǊ ƳŜƴǎŜƴΦ Bijvoorbeeld, wie geen oog heeft voor historische aspecten, 

ziet deze niet en kent er dus ook geen betekenis aan toe. We kunnen dan ook niet spreken van een 

historische waarden. Het gaat erom in dialoog aspecten in beeld te brengen en te waarderen, zodat 

haalbaarheid en aanvaardbaarheid van mogelijke maatregelen scherp in beeld komen. 

 

 
Figuur 2 Twaalf aspecten. 

In de gesprekken rond Gezonde verstedelijking zij alle aspecten in beeld gekomen. In dit hoofdstuk 

worden enkele voorbeelden genoemd in de volgorde van moreel tot linguïstisch en van historisch tot 

aan fysisch. Sommige citaten kunnen onder meerdere kopjes worden geplaatst. Bij Gezonde 

Verstedelijking gaat het om het geheel aan waarden. 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άDe waarden zijn over de volle breedte benoemd, dus daar zit ook 

onderwijs in, werk, bewegen, sportief woon-werkverkeer op andere manieren, stadslandbouw, 

circulaire economie, omgang met afval. Het hele spectrum aan waarden die we onderkennen.έ 

 

4.3 Moreel 
Het morele aspect betreft opvattingen over wat goed en slecht is. Hierin ligt de intentie verankerd 

van wat we in de stad willen bereiken. Het is een zoekproces. 

 

Annemiek Tromp (RWS): άWe weten dat het acht graden warmer in die stad is met al die 

bejaarden. Dan zullen we qua gezondheid toch echt iets moeten gaan doen of we hebben minder 

mensen straks, dat kan ook.έ 
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Jan van Kempen (RWS): άHet is interessant hoe de politiek bestuurlijke kant nu in elkaar zit, want 

daar zit een focus. Dan krijg je toch een duw op de meer populistische politieke kant, heel erg 

kortetermijndenken, heel erg gericht op efficiency, terwijl je toch merkt: hoe zitten we met de 

leefkwaliteit, met die participatiekant? όΧύ Voor ons spelen met name nog meer afhankelijkheden 

en dat heeft te maken met financiering, participatie, besluitvorming. Dat is ook een hele 

interessante. In plaats van: Ψik kom gewoon even die weg verbreden, ik heb een fantastisch 

opdracht, ik weet precies wat ik moet doen en hoe ik mijn kennis en mijn capaciteit moet inzetten.Ω 

Dan krijg je: Ψik weet wel hoe ik die weg kan verbreden, maar die weg maakt onderdeel uit van een 

groter geheel.Ωέ 

 

Hanneke Kruize (RIVM): άBij Schiedam weet ik wel dat we binnen de gemeente ς toen we daar 

gingen rondlopen ς hele andere problemen tegenkwamen: eenzaamheid, kindersterfte, allerlei 

dingen waar Rijkswaterstaat toch vrij weinig aan kan doen. όΧύ De vragen van de gemeente waren 

wel degelijk zo breedΦέ  

 

Annemiek Tromp (RWS): άIk denk op lange termijn dat de stad goedkoper, duurzamer wordt.έ 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άIk heb het mezelf ook wel eens afgevraagd en ik heb er nog niet echt 

een antwoord op. Ik maak er mijn eigen werk niet makkelijker van en de complexiteit die erachter 

zit fascineert me mateloos.έ 

 

4.4 Juridisch 
Het juridisch aspect heeft te maken met de wetten en regels die we moeten respecteren. De kunst is 

om als resultaten zijn bereikt deze vast te leggen, te verankeren.  

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άMet Breda en Tilburg, Helmond, Den Bosch en Eindhoven is een 

health deal gesloten, ook getekend door de bestuurders met deze notie die we hier nu delen met 

elkaar. Dat is erkend en nu is toegezegd, gaan we daar stappen in maken. Dan zetten we de 

waarden centraal en we gaan, want dat is meteen het gevolg daarvan, onze eigen belangen, lees 

portefeuilles, lees middelen, daarop afstemmen.έ 

 

4.5 Esthetisch 
Bij het esthetische aspect gaat het om schoonheid en aantrekkelijkheid. Bijvoorbeeld, hoe past een 

geluidsscherm in het landschap? Wat aan formele regels voldoet, kan foeilelijk zijn.  

 

Raymond Linssen (RWS): άPas geleden hoorde ik een verhaal van Rients Dijkstra en dat ging over 

de tunnel die wordt gebouwd onder de Rotte voor de A13 - A16 verbinding. Zijn pleidooi was: 

maak die tunnelbak wat breder dat je iets meer het landschap de stad in haalt. Dat je niet alleen 

maar het riviertje hebt met meteen daarna de ingang en de uitgang van het aquaduct. Dan loop je 

aan tegen gestaalde kaders en richtlijnen, want je hebt te maken met een hellingshoek en daarna 

komt er een afslag en een oprit en daar moet een maximale hellingshoek van zoveel % nog 

gerealiseerd worden. Kortom het pleidooi om daar meer integratie tussen landschap en omgeving 

en het water te realiseren wordt in feite ook gefnuikt door gŜǎǘŀŀƭŘŜ ƪŀŘŜǊǎ Ŝƴ ǊƛŎƘǘƭƛƧƴŜƴΦέ 
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Annemiek Tromp (RWS): άAls we de omgevingswijzer gebruiken en je ziet de kale weg en deze 

duurzame weg, dan scoort die laatste veel beter. In draagvlak betekent dat: met die bewoners en 

landschap scoor je op alle punten veel beter. De vraag is: doen wij dat dan wel?έ 

 

Raymond Linssen (RWS): άWaarom is het bij Ruimte voor de Rivier wel gelukt? We hebben het 

ǊǳƛƳǘŜƭƛƧƪŜ ǘǊŀǳƳŀ Ǿŀƴ .ǊŀƪŜƭ ƎŜƘŀŘ ƛƴ ŘŜ ƧŀǊŜƴ Ψтл ŀƭ Ǿŀƴ ŘƛƧƪǾŜǊǎǘŜǊƪƛƴƎ ŘƻƻǊ ŜŜƴ ƘŀƭŦ ŘƻǊǇ ǘŜ 

slopen. Dat is niet meer van deze tijd. Maar lukt het in onze wereld van infra en ruimte nog niet, 

omdat denken over: wat kan echt een kwaliteitsverbetering ȊƛƧƴΣ ƭƻǎ Ǿŀƴ ƴƻǊƳŜƴ Ŝƴ ǿŀŀǊŘŜƴΚέ 

 

4.6 Economisch 
Het economisch aspect heeft betrekking op kosten en baten. Hoe je een proces ook wendt of keert, 

je krijgt altijd de vraag van: wat gaat het kosten en wat levert het opΚ ¦ƛǘƎŜŘǊǳƪǘ ƛƴ ŜǳǊƻΩǎΦ Hanneke 

Kruize (RIVM) verwijst naar een project in Breda waarbij ze betrokken is geweest: 

 

άIoeveel levert dat nou op voor de gezondheid? In de gezondheidshoek willen ze dat ook weten en 

wat de kosten en baten zijn. Dan wil je ook vaak meer weten. Dan kun je eigen vrij weinig heel 

hard zeggen en als je het wel doet, dan wordt het eerst groot opgepikt en vervolgens gaat 

iedereen vragen: hoe waar is het nou eigenlijk wat je zegt? Dat is een hele lastige, omdat heel veel 

partijen wel zo denken. Bestuurders willen weten: wat zijn de baten en de kosten? Het zijn hele 

logische vragen in getalletjes. We proberen het wel omdat die vraag er is. Ik heb het al een paar 

keer geprobeerd met de groene initiatieven. De huidige methoden en manieren, daar ga je het niet 

meer mee redden.έ  

 

In de praktijk zie je pogingen met maatschappelijke kosten- en batenanalyses om alle waarden naar 

het domein van het economische aspect te vertalen.  

 

Leendert van Bree (PBL): ά½ƻΩƴ ǊŜƪŜƴmodelletje gaat natuurlijk altijd mank en wat je erin stopt 

komt er ook uit. Er is ook heel veel kritiek op de kosten-batenanalyse enzovoorts. Maar je hebt wel 

dat waardenmodel nodig, misschien kwalitatief, om toch aan mensen te laten zien dat: de 

investering daar levert zoveel baten op daar.έ 

 

4.7 Sociaal 
Het sociale aspect gaat over groepen mensen en hoe ze met elkaar in wisselwerking staan. Voor een 

stad is dat niet onbelangrijk, want hét kenmerk van de stad is dat er veel mensen wonen, werken en 

recreëren. De wijze waarop ze worden betrokken bij processen bepaalt in belangrijke mate de 

acceptatie van oplossingsrichtingen. 

 

Hanneke Kruize (RIVM): άIn Breda heb mee mogen kijken met de herinrichting van een wijkpark, 

ook echt met de bewoners, waar de ontwerpers van de gemeente voor het eerst direct met de 

bewoners zo intensief om tafel zaten. Daar zat een brede club van professionals vanuit allerlei 

hoeken, vanuit de fysiotherapeuten tot aan meer de sociale werkers en de buurtvaders die 

specifieke groepen konden bereiken en de fysieke en de sociaal wijkbeheerder en zo een heel scala. 

Die hebben samen een aantal avonden aan tafel gezeten. Ook de schoolkinderen mochten tekenen 

wat zij wilden. De meisjes wilden weer wat anders dan de jongens, dat was allemaal 

meegenomen. Die ontwerpers hebben heel serieus geprobeerd en dat was een verschrikkelijke klus 
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om al die verschillende dingen van al die verschillende groepen daar proberen een plek in te geven, 

ƳŀŀǊ ƘŜǘ ƛǎ ƎŜƭǳƪǘΦέ 

 

De betrokkenheid van bewoners resulteert in waardering van het ontwerp. 

 

IŀƴƴŜƪŜ YǊǳƛȊŜ όwL±aύΥ ά½Ŝ ƘŜōōŜƴ ƘŜǘ ǘŜǊǳƎƎŜƪƻǇǇŜƭŘ ŀŀƴ ŘŜ ōŜǿƻƴŜǊǎ Ŝƴ ŘƛŜ ȊŜƛŘŜƴΥ ΨŘƛǘ ƛǎ 

ǾŜǊōŀȊƛƴƎǿŜƪƪŜƴŘΣ ǿŜ ȊƛŜƴ ŘŜ ƪŀōŜƭōŀŀƴ ŘƛŜ ŘŜ ƪƛƴŘŜǊŜƴ ƎǊŀŀƎ ǿƛƭŘŜƴΣ ǿŜ ȊƛŜƴ ƘŜǘ ōŀƴƪƧŜΩΦ IŜǘ 

waren vaak ook hele kleine dingen die menǎŜƴ ǿƛƭŘŜƴΦ Ψ²Ŝ ȊƛŜƴ Řŀǘ ŘŜ ōƻƳŜƴ ǿƻǊŘŜƴ ōŜƘƻǳŘŜƴ 

ŘƛŜ ŜǊ ǎǘŀŀƴΩΣ ǿŀƴǘ Řŀǘ ǿƛƭŘŜ ƳŜƴ ƻƻƪΦ 5ŀǘ ǎƻƻǊǘ ŘƛƴƎŜƴ. Daar moeten ze nu natuurlijk op 

doorgaan, want alleen een ontwerp, dan moet je het ook realiseren en dan wil je ook  zorgen dat 

straks mensen daarbij betrokken blijven, dus dat er ook activiteiten plaatsvinden. Die ontwerpers 

ǿŜǊŘŜƴ ŜǊ ƻƻƪ ƘŜŜƭ ōƭƛƧ ǾŀƴΦ 5ƛŜ ȊŜƛŘŜƴΥ ΨƧŜ ƪǊƛƧƎǘ ƴǳ ŜŎƘǘ ƻƻƪ ƘŜǘ ƎŜǾƻŜƭ Řŀǘ ƧŜ ƘŜǘ ǾƻƻǊ ƛŜƳŀƴŘ 

ŘƻŜǘ Ŝƴ ƻƻƪ ƘŜŜƭ ƭŜǳƪ ƻƳ ǘŜ ȊƛŜƴ ƘƻŜ ŘŀŀǊƻǇ ƎŜǊŜŀƎŜŜǊŘ ǿƻǊŘǘΩΦ 5ŀǘ ǎƻƻǊǘ ǾƻƻǊōŜŜƭden, daar zijn 

er best veel van in den lande, maar je moet ze net weten te vinden.έ 

 

In Schiedam is in het kader van Gezonde Verstedelijking contact geweest met leerlingen van een 

ROC. 

 

Annemiek Tromp (RWS): άLƴ Řat stationsgebied, daar zit een ROC, ook lastige klanten in 

bŜŘŜǊƭŀƴŘΦ LŜŘŜǊŜŜƴ Ǌŀŀƪǘ ƘŜƭŜƳŀŀƭ ȊŜƴǳǿŀŎƘǘƛƎ Ǿŀƴ ŘƛŜ wh/ΩǎΦ Er lopen daar leerlingen, dus ik 

ǾǊŀŀƎ ŘŀƴΥ Ψǿŀǘ ǿƛƭƭŜƴ ƧǳƭƭƛŜ ƘƛŜǊ ƘŜōōŜƴΚΩΣ ǿŀƴǘ ŘŀŀǊ ƭƛƎǘ grond op het best bereikbare punt die 

ƳŀŀǊ ƴƛŜǘ ƻƴǘǿƛƪƪŜƭŘ ǿƻǊŘǘΦ ΨaŜǾǊƻǳǿ ŘƛŜ ǎǘƻŜǇ houdt hier al op, ze kunnen niet eens over de 

ǎǘƻŜǇ ƘŜǘ ǎǘŀǘƛƻƴ ōŜǊŜƛƪŜƴΩΦ Lƪ ȊŜƎΥ Ψŀƭǎ ƧǳƭƭƛŜ ƘƛŜǊ ŜŜƴ ƪǊŀŀƳǇƧŜ krijgen, met voeding en lekkere 

dingen?Ω Ψ5ŀǘ ƛǎ ƭŜǳƪΣ Ǝŀŀƴ ǿŜ ŜŜƴ ǘŜǊǊŀǎ ƪǊƛƧƎŜƴΩΦ 5ŀǘ ǎǇƻǊǘǾŜƭŘƧŜΣ ŘŀŀǊ ƭƛƎǘ ƎǊŀǎ Řŀǘ ƛŜŘŜǊŜ ƪŜŜǊ 

gemaaid woǊŘǘΣ ƳŀŀǊ ǿŀŀǊ ǾŜǊŘŜǊ ƴƛƪǎ ƛǎΦ ¢ǿŜŜ ƎƻŀƭǘƧŜǎΦ Ψ5ŀǘ ȊƛƧƴ ƭŜǳƪŜ ŘƛƴƎŜƴΩΦ bŜŜ, het is een 

veiligheidsgebied vanwege onze weg en daar rijdt weet ik het wat over, dus dat is continu de 

discussie: als we hier al een gebouw neerzetten, hoeveel schermen en de lucht. Aan iets dagelijks 

komen ze niet eens toe.έ 

 

Op een punt met veel infrastructuur is een skatebaan aangelegd. 

 

Annemiek Tromp (RWS): άDe skatebaan ligt er, want daar zaten ze ook met een moeilijke 

doelgroep. Die ligt nu voor de brandweergarage. Herrie en geluid heb je nergens last van bij al die 

wegen en dat spoor. De sociale controle is ideaal, want de kantine van de brandweer kijkt erop uit. 

De Rotterdammers, waar het skate park tijdelijk dicht was, gaan nu daar naartoe en ȊŜƎƎŜƴΥ ΨǿŜ 

hebben nog nooit zƻΩƴ ƳƻƻƛŜ ōŀŀƴ ƎŜƘŀŘΩΣ Řǳǎ ƘŜǘ ƛǎ ŘŜ ǎƪŀǘŜōŀŀƴ Ǿŀƴ wƻǘǘŜǊŘŀƳ Ŝƴ ƻƳƎŜǾƛƴƎ 

nu.έ 

 

Een ander voorbeeld betreft een woningbouwstichting in Eindhoven en de wijze waarop ze in dialoog 

met vele partijen vormgeven aan kwaliteit van wonen. 

 

Goriska van Cooten (RWS): άDe manier waarop ze in Eindhoven omgaan met de 

woningbouwstichting, die betrok allerlei partijen erbij. Dus daar zaten de Hogeschool, de 

Universiteit met allerlei vraagstukken waarmee ze speelden, in een netwerk, waarin ze echt 

andere partijen betrokken, Ȋƻ ƻƻƪ ōǳǳǊǘōŜǿƻƴŜǊǎ ǾŀƴΥ ΨIƻŜ ǿƛƭ ƧŜ ǿƻƴŜƴ ŀƭǎ ƧŜ ǿŀǘ ƻǳŘŜǊ ōŜƴǘΚΩ 
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Dus heel veel burgerinitiatief zat erin. De manier van organiseren was anders. Ook de financiën bij 

ȊƻΩƴ ǿƻƴƛƴƎōƻǳǿŎƻǀǇŜǊŀǘƛŜ ǿŀǎ ƛƴ Ǉƭŀŀǘǎ Ǿŀƴ Řŀǘ ƛŜŘŜǊŜŜƴ ƛƴ ƘŜǘȊŜƭŦŘŜ ƧŀŀǊ ŜŜƴ ƴƛŜǳǿŜ ƪeuken 

kregen of ieder jaar een nieuwe badkamer, was het meer het cafetaria model. Dat betekende heel 

veel voor die backoffice  van een woningbouwcoöperatie. Daar zat ook al wat in van hoe wij hier in 

de organisatie dingen doen. Maar dat soort dingen. Vooral burgerinitiatief, het samenwerken, het 

Social Construct, zoals dat in EindƘƻǾŜƴ ǿŀǎΣ Řŀǘ ǎǇǊŀƪ ŜƴƻǊƳ ŀŀƴΦέ 

 

4.8 Linguïstisch  
Om met elkaar in dialoog te gaan, moet je elkaar kunnen verstaan en begrijpen. Voor een aantal 

mensen is beleidstaal even onverstaanbaar als Swahili. In het proces van Gezonde Verstedelijking 

wordt gezocht naar manieren om jezelf begrijpelijk uit te drukken. Brenda Vervoorn (IenM) vertelt 

het volgende over de eerste fase van het project: 

 

άLƪ ƘŜō ȊŜƭŦ ƘŜǘ ƛŘŜŜ Řŀǘ ƘŜǘ ŜǊ ƻƻƪ ƳŜŜ ǘŜ Ƴŀƪen had, dat bureau Fabric werd ingehuurd, dat is 

een  architectenbureau. Zij konden het heel beeldend maken, met mooie platen en mooi 

vormgegeven. Ik denk dat het daardoor ook heel sterk was en een makkelijk verhaal was om te 

ŘŜƭŜƴΦέ 

  

Gemma van Eijsden (RWS): άHet is wel goed dat je die platen noemde, want voor mij was dat 

ŘƛǊŜŎǘΥ ΨhƘΣ Řŀǘ ǎƴŀǇ ƛƪΦ 5ŀŀǊ ƪŀƴ ƛƪ ƻǇ ŀŀƴƘŀƪŜƴ Ŝƴ ŘŀŀǊ ƪŀƴ ƛƪ ƻƻƪ ƳƛƧƴ ǾŜǊƘŀŀƭ ΦΦΦΩ ²ŀƴǘ ƘŜǘ 

grappige is dat je zowel op, nou ja, regionaal niveau, stadniveau als op stadsniveau kon zien dat al 

die maatregelen en een visie een doorwerking hadden. όΧύ 5ie beeldtaal heb je nodig ... Want 

eigenlijk kregen wij in fase twee van, maak er nou echt chocola van, ga experimenteren ... Wij 

kregen dus de opdracht mee om eigenlijk hele vage begrippen handen en voeten te geven.έ 

 

In het Utrechtse project is veel aandacht besteed aan het linguïstische aspect. 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άWŜ ȊƛŜǘ hoe belangrijk beelden zijn versus taal. Als dat al voor hoog 

opgeleide mensen lastig is, hoe moet dat dan zijn voor de bewoners, de kruidenier? Dat is bijna 

ƴƛŜǘ ǘŜ ŘƻŜƴΦέ 

 

Jan van Kempen (RWS): άDie werkexcursie leverde op dat je merkte dat de taal van gezonde 

verstedelijking vanuit je opleiding, je werkervaring of andere typen belangstelling, dat je daar 

anders over sprak en ook andere woorden gebruikte en dat als je ergens staat van: kun je het je 

inbeelden, krijg je een beeld voor ogen wat dan een gezonde verstedelijking is? Bij ons kwam uit: 

we moeten iets aan die taal gaan doen en we moeten iets met beelden gaan doen.έ 

 

5ŀǘ ŜŜƴ ƪǊǳƛŘŜƴƛŜǊ ŜŜƴ ŀƴŘŜǊŜ ΨǘŀŀƭΩ ǎǇǊŜŜƪǘ Řŀƴ ŜŜƴ ōŜƭŜƛŘǎŀƳōǘŜƴŀŀǊ ƭƛƎǘ ǾƻƻǊ ŘŜ ƘŀƴŘΦ 9ŎƘǘŜǊΣ ƻƻƪ 

voor wetenschappers uit verschillende disciplines die gezamenlijk hebben gewerkt aan een 

inspiratiedocument was het niet vanzelfsprekend elkaar goed te verstaan. 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άVijf partijen die min of meer op eigen uren bij elkaar gaan zitten om 

dat kenniscentrum in leven te brengen en verschillende talen spreken, zo blijkt. Wij denken 

wetenschappers, die verstaan elkaar, maar dat is moeilijk. Die vijf hebben ook moeite om 
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gezamenlijk een agenda op te gaan stellen. Die taal dat heeft Gezonde Verstedelijking echt wel 

opgeleverd, het is zo weerbarstig.έ 

 

Elkaar niet begrijpen is vaak een kwestie van terminologie. 

 

Annemiek Tromp (RWS): άHet begon in die tijd in het algemene verhaal: we gaan een pledge1 

maken. Ik weet nog dat wij zaten: een pledge, waar hebben jullie het over? Dat was de taal van 

VWS, die praatte vanuit gezondheid over pledge.έ 

 

4.9 Historisch 
Een belangrijk begrip bij ruimtelijke ingrepen is: je moet het verleden kennen om het heden te 

begrijpen en de toekomst vorm te geven. Als er geen begrip is voor wat zich in het verleden heeft 

afgespeeld op een bepaalde plek, kunnen reacties van mensen verrassen. 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άWe hebben een wethouder in Eindhoven, die formuleerde het 

heel goed, die zei: Ψwe roepen nu vanuit de overheid dat het wenselijk zou zijn wanneer mensen 

zelf verantwoordelijkheid nemen voor hun kwaliteit van leven, enz. Maar dat gaat niet zomaar. Je 

kan niet nadat je decennialang roept: de maakbaarheid van de samenleving, wij weten wat goed 

voor u is.Ω Je hebt jarenlang en niet alleen de overheid, maar de ondernemers ook in marktwerking 

laten zien hoe het zou moeten en dan nu in een keer van mensen vragen: neem je eigen 

verantwoordelijkheid maar. Dat gaat zomaar nietΦέ 

 

In het traditionele denken werken we van het nu, waar de problemen zijn, naar het straks, als alle 

problemen zijn opgelost. We ordenen maatregelen om dat te bewerkstelligen. Dit noemen we de 

lineaire benadering. 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άWij denken altijd met een stip op de horizon en dan gaan we een 

visie ontwikkelen wat op ons afkomt en dan nodigen we trendwatchers uit. Dan ga je daar 

ǎŎŜƴŀǊƛƻΩǎ ƻǇ ƻƴǘǿƛƪƪŜƭŜƴ Ŝƴ je gaat er misschien op investeren. Dan doe je een stap vooruit denk 

je, maar je doet er twee ŀŎƘǘŜǊǳƛǘΦέ 

 

Er is een alternatieve manier van werken. 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άWat je ook kunt doen ς en daar is Rijkswaterstaat rijk mee 

bedeeld ς is het gebruik van historische kennis. Jullie hebben een ongelofelijk lange traditie en een 

enorme kennis met verhalen en lessen uit het verleden. Als je kijkt, je doet een stap terug en je 

kijkt naar wat er op dit moment gaande is en je reflecteert dat op de verhalen en de lessen uit het 

verleden. Dat reflecteer je met het heden en je krijgt patronen te zien: daar ging het linksom of 

rechtsom fout, goed, kansen enz. en dan een stap verder kijken. Dat is één terug, twee vooruit, 

dan ben je een stap verder.έ 

 

                                                           
1 Pledge = waarborg, onderpand. To pledge = beloven. Pledge agreement = overeenkomst. 
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Veel heeft te maken met het oog hebben voor cultuur. Cultuur in het algemeen verwijst naar het 

patroon van menselijke activiteit en de symbolische structuren, die deze activiteit een zekere 

betekenis geven2.  

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): ά¢egenwoordig wordt op cultuur en archeologie zwaar bezuinigd, 

want dat zijn kostenposten. Nee, een onschatbare kennis zit daarin en als je die gebruikt om het 

heden te begrijpen, inspireert dat naar de toekomst toe, dat is een stap terug, twee vooruit. Dat 

andere moet je ook doen, want de technologie gaat voort, maar die wordt dan middel in plaats 

van doel op zich. Nu lijkt het domotica, techniek, smart mobility, voordat je het weet is het een 

ŘƻŜƭ ƻǇ ȊƛŎƘΦέ 

 

4.10 Logisch 
Het logische aspect heeft te maken met de wijze waarop mensen naar een vraagstuk of een situatie 

kijken en wijze waarop ze ǊŜŘŜƴŜǊŜƴΦ IŜǘ ƪŀƴ ǘŜ ƳŀƪŜƴ ƘŜōōŜƴ ƳŜǘ ŜŜƴ άŀƭǎ Χ Řŀƴέ ǊŜŘŜƴŜǊƛƴƎΣ ƘŜǘ 

kan ook een manier van inkadering zijn. Logische aspecten verschillen sterk van mens tot mens. 

 

Bert Vos (Schiedam): άIk woon in, Rotterdam West, in Delfshaven. Voor mij is dat sportpark op de 

A4, nog steeds het dichtstbijzijnde sportpark dat ik heb. Dus als je blindstaart op de kaart van 

Schiedam, dan ligt het in de hoek van de Gemeente Schiedam. Maar vanuit stedelijke context is 

het nog steeds een sportpark dat, als het over kilometers gaat, niet eens zo ver weg ligt.έ 

 

Wie dit document in zijn geheel scant, komt vele redeneerwijzen tegen. Bijvoorbeeld: complexiteit 

opzoeken in plaats van de ingewikkeldheid betreft een manier van denken en redeneren. Ook in het 

principe dat je aanschuift bij een gebiedsontwikkeling als je meerwaarde kunt bieden, is een logica. 

Op zich kan die al een meerwaarde bieden. In het programma Gezonde Verstedelijking zijn nieuwe 

ƭƻƎƛŎŀΩǎ ǾŜǊƪŜƴŘΦ 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άIk weet niet of je het project AiREAS kent. Zij meten 

luchtkwaliteit. Het resultaat daarvan, de klassieke reactie is: ik meet een probleem van fijnstof en 

we gaan probleemgericht denken, dat doen de professionals en we zoeken meteen een remedie, 

een oplossing. Wij gaan het anders doen. Komend weekend is de marathon in Eindhoven. Dan 

gaan we dat voor het eerst met elkaar delen. We gaan dat voor het eerst oefenen. We meten de 

luchtkwaliteit en vertalen dat meteen naar patronen en contrasten, waarin je kunt zien wat de 

samenhang is tussen de fijnstofmeting, de prestatie die iemand levert, de stressfactoren en de 

conditiefactoren van de vaatwanden en de bloedvatdiktes. Daar zit een cardioloog bij. Deze meet 

de dikte van de ader en die kan patronen laten zien hoe de relaties liggen tussen fijnstof en die 

ader. Hij verbeeldt dat ook. Dat is niet met de bedoeling ς wat sommigen nu denken ς mensen af 

te schrikken, want je zou bijna zeggen: dan durft niemand nog met de marathon mee te doen. Het 

aardige hiervan ƛǎΥ ŘƛŜ ǇŀǘǊƻƴŜƴ ƭŀŀǘ ƧŜ ȊƛŜƴΦέ 

 

Een ander basisprincipe qua logica is dat mensen niet in hun eigen koker moeten blijven zitten. In het 

contact met mensen uit andere disciplines kunnen verrassende inzichten ontstaan. 

 

                                                           
2 Bron: Wikipedia. 

http://www.aireas.com/
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Han Dijk (Posad): άWat ik nog een gevaar vind is dat er te weinig aansluiting is bij 

volksgezondheid. Wat ons heel veel inzicht heeft gegeven is juist de connectie met de afdeling 

ƎŜȊƻƴŘƘŜƛŘ Ǿŀƴ ŘŜ ƎŜƳŜŜƴǘŜ ŘƛŜ ȊŜƎǘ ǾŀƴΥ  Ψ5ƛǘ doen wij al jaren, maar wij hebben nog nooit iets 

Ȋƻ ǾƛǎǳŜŜƭ ƪǳƴƴŜƴ ǿŜŜǊƎŜǾŜƴ Ǿŀƴ ǿŀǘ ǿƛƧ ŜƛƎŜƴƭƛƧƪ ŘƻŜƴΦΩ 9ƴ ǊǳƛƳǘŜƭƛƧƪŜ ƳŜƴǎŜƴ ŘŜƴƪŜƴ ǾŀƴΥ Ψ5ƛǘ ƛǎ 

ǿŀǘ ǿƛƧ ŘƻŜƴΦΩ aŀŀǊ ǳƛǘŜƛƴŘŜƭƛƧƪ ŘƻŜƴ ȊŜ ǎŀƳŜƴ ŘƛƴƎŜƴΣ ƳŀŀǊ ŘŀŀǊ ƘŜōōŜƴ ȊŜ ƘŜǘ ƴƻƻƛǘ ƻǾŜǊΣ ƻŦ ǘŜ 

weinig. MiǎǎŎƘƛŜƴ ƎŜōŜǳǊǘ ƘŜǘ ǿŜƭ ǾŜŜƭΣ ƳŀŀǊ ƻƻƪ ƛƴ Řƛǘ ǇǊƻƎǊŀƳƳŀ ƛǎ ƘŜǘ ǳƛǘŜƛƴŘŜƭƛƧƪΧ WŜ ƘƻǳŘǘ 

dat ze opgesloten blijven zitten in kolommetjes. Het zou mooi zijn als dat platform mensen ertoe 

dwingt samen te werken. Er zat bij ons altijd iemand van gezondheid aan tafel. En die schoot op 

eigen wijze in op wat er gebeurde, anders dan de ruimtelijk georiënteerde mensen. De meest 

waardevolle dingen kwamen uit haar koker.έ 

 

De financiën dwingen ook hun eigen logica af. 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άDe gemeenten rond de Ruit hebben allemaal hun eigen 

ǇǊƛƻǊƛǘŜƛǘŜƴΣ Ƙǳƴ ŜƛƎŜƴ ǇƭŀƴƴŜƴ Ŝƴ Řŀǘ ƪƻƳǘ ƘŜƭŜƳŀŀƭ ƴŀŀǊ ōƻǾŜƴ ƻǇ ƘŜǘ ƳƻƳŜƴǘ Řŀǘ ƧŜ ǊƻƴŘ ȊƻΩƴ 

Ruit aan tafel zit. Dan blijkt hoe verschillend we er allemaal in zitten en ook met eigen prioriteiten. 

Wat het vaak alleen nog ƳŀŀǊ ŜǊƎŜǊ ƳŀŀƪǘΣ ŀŎƘǘŜǊ ȊƻΩƴ ǇǊƛƻǊƛǘŜƛǘ Ȋƛǘ ǾŀŀƪΥ ƘŜǘ ǿƻǊŘǘ ōŜǇŀŀƭŘ ŘƻƻǊ 

een groot budget. Degene die beschikt over de fondsen stelt de prioriteit. Wie betaalt bepaalt. Dat 

ƛǎ ǿŜƭ ŜŜƴ ǎǘŜǊƪŜ ŘǊƛǾŜΦ όΧύ 5ŀƴ ƪǊƛƧƎ ƧŜ ƻƻƪ ǇƻǊǘŜŦŜǳƛƭƭŜƘƻǳŘŜǊǎΣ ōŜǎǘǳǳǊŘŜǊǎΣ ǘot ministeries toe die 

de bereidheid moeten hebben om die waardeontwikkeling te onderkennen en hun vooropgezette 

middelen aanwending, hun middelenbestemming bij de sturen. Daar loop je tegenaan, maar de 

ƪǊŀŎƘǘ Ǿŀƴ ȊƻΩƴ ǿŀŀǊŘŜ ƻǇ ƘŜǘ ƳƻƳŜƴǘ Řŀǘ ƧŜ ŘƛŜ ƳŜǘ Ŝlkaar deelt en hoe meer partijen daar 

kansen in zien: hier ligt iets fundamenteels waar we zo ontzettend onze ambities mee kunnen 

realiseren, dat is dan het spel dat nu heel spannend gaat worden.έ 

 

4.11 Psychisch 
Waar het gaat om individuele waarnemingen spreken we over het psychische aspect. Het wordt ook 

wel het sensitieve aspect genoemd vanwege de zintuiglijke waarnemingen die ermee verbonden zijn: 

zien, horen, ruiken, proeven en voelen. Als het ergens stinkt, is dat een psychisch aspect. Als mensen 

een barrièrewerking ervaren, heeft dat consequenties voor de kwaliteit van leven. 

 

Annemiek Tromp (RWS): άDan hebben we barrièrewerking. Dat is voor Schiedam en voor heel 

Rijkswaterstaat een ding, rond de snelwegen. Het was dan ook een belangrijk onderwerp tijdens 

het eerste gesprek. Ik ken dat gebied toevallig uit mijn landbouwtijd en die hele Randstad-

groenstructuur. Ik ken al die verbindingen, dan heb je prachtige oude verbindingen van water. Hier 

houdt het water op, dan ligt daar de nieuwe steiger. Ik denk dat ik mijn boot op mijn nek moet 

nemen. Wij hebben het denk ik niet zo leuk gedaan. We gaan hier nog een keer langskomen in het 

kader van lucht en geluid met schermenΧ ŜŜƴ .ŜǊƭƛƧƴǎŜ aǳǳǊΦ Lƪ ȊŜƎΥ Ψƛƪ ŘŜƴƪ Řŀǘ ƧǳƭƭƛŜ ƘŜǘ ƻƻƪ ƴƛŜǘ 

allemaal heel handig hebben gedŀŀƴΦ hǾŜǊŘŀƎ ŘƛŜ ŘƻƻǊƎŀƴƎ ǾƛƴŘ ƛƪ ŀƭ ŘƻƻŘŜƴƎΣ Ψǎ ŀǾƻƴŘ Ǝŀ ƛƪ ƘƛŜǊ 

al nooit fietsenΦΩέ 

 

Barrières opwerpen kan enorme psychische gevolgen hebben voor mensen die worden afgesneden 

van relaties. 
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Annemiek Tromp (RWS): άAls wij een ingreep doen, moeten wij op ons netvlies krijgen wat de 

gevolgen zijn. Het is eigenlijk heel simpel. Als je een weg door de achtertuin krijgt. Ik zeg altijd: je 

hebt twee boerderijen en daar ligt een weg doorheen. Dan zetten wij als RWS ς dat doen we 

namelijk ook in Oost Nederland ς er een bordje neer, pijltje: volgende doorgang is daar. Moet je 

even voorstellen: u vindt daar de onderdoorgang. Vier kilometer is een uur lopen.έ 

 

De mogelijkheid om te wandelen in de eigen leefomgeving is van grote waarde. Zo vertelde één van 

de geïnterviewden: 

 

άLƪ ǿƻƻƴ ƛƴ ±ƻƻǊǎŎƘƻǘŜƴΦ 5ŀŀǊ ƪŀƴ ƛƪ ƴƛŜǘ ƎŜǿƻƻƴ ƭŜǳƪ Ψǎ ŀǾƻƴŘǎ ƭŀƴƎǎ ŘŜ ±ƭƛŜǘ ƭƻǇŜƴ ƻŦ ƘŀǊŘƭƻǇŜƴΦ 

Er zijn aan de ene kant een paar huizen met hun tuin tot aan de Vliet gebouwd, waardoor ik maar 

een heel klein stukje er langs kan lopen. Aan de andere kant  ligt een klooster en de  eigenaren 

hebben oude rechten, dat zij vrij tot aan de Vliet moeten kunnen wandelen. Dus wij als bewoners 

van die wijk zitten klem tussen die kloostertuin en die huizen, die tot aan de Vliet zijn gebouwd. 

Dus we hebben een heel klein stukje om te lopen. Dan volgt er een stuk waar ooit gebouwd zou 

worden, maar door de crisis is dat nooit gebeurd, maar er staan wel hekken. En de brug om over 

de Vliet te komen in dat recreatiegebied ς Vlietlanden ς ƛǎ ǾŜǊ ǿŜƎΦ 5ŀǘ ƛǎ ǾƻƻǊ Ψǎ avonds een klein 

ommetje dan weer net te ver. Terwijl ik denk: wat zou iedereen daar gigantisch van kunnen 

ǇǊƻŦƛǘŜǊŜƴΣ ŀƭǎ ŜǊ ŞŞƴ ǿŀƴŘŜƭǇŀŘ ǿŀǎ ƎŜǿŜŜǎǘΦέ 

 

4.12 Fysisch, chemisch en biotisch 
De laatste drie aspecten behandelen we hier in één keer. Eigenlijk draait het als we het hebben over 

maatregelen in de fysieke ruimte vooral daarover. Het gaat over wegen en straten (fysiek), de 

kwaliteit van lucht en water (chemisch) en natuur of de groene inrichting (biotisch). In veel citaten 

komen deze aspecten aan de orde en worden ze verpakt in een verhaal dat zich vooral richt op de 

andere aspecten. Zo staat bij het sociale aspect een citaat van Hanneke Kruize (RIVM). Daarin staat: 

 

ά²Ŝ ȊƛŜƴ ŘŜ ƪŀōŜƭōŀŀƴ ŘƛŜ ŘŜ ƪƛƴŘŜǊŜƴ ƎǊŀŀƎ ǿƛƭŘŜƴΣ ǿŜ ȊƛŜƴ ƘŜǘ ōŀƴƪƧŜΩΦ IŜǘ ǿŀǊŜƴ Ǿŀŀƪ ook 

ƘŜƭŜ ƪƭŜƛƴŜ ŘƛƴƎŜƴ ŘƛŜ ƳŜƴǎŜƴ ǿƛƭŘŜƴΦ Ψ²Ŝ ȊƛŜƴ Řŀǘ ŘŜ ōƻƳŜƴ ǿƻǊŘŜƴ ōŜƘƻǳŘŜƴ ŘƛŜ ŜǊ ǎǘŀŀƴΩΣ 

ǿŀƴǘ Řŀǘ ǿƛƭŘŜ ƳŜƴ ƻƻƪΦέ 

 

De kabelbaan en het bankje zijn fysisch, de bomen hebben betrekking op het biotische aspect. Het 

chemische aspect wordt zichtbaar in het volgende citaten:  

 

Annemiek Tromp (RWS): άIn Schiedam krijgen ze de zuidwesten wind vanuit Botlek en Maasvlakte 

over zich heen. Waar het neerdwarrelt zijn zij de eerste gemeente.έ 

 

Frans Dijstelbloem (Eindhoven): άWe meten de luchtkwaliteit en vertalen dat meteen naar 

patronen en contrastenΦέ 

 

Bij veel projecten in de stad wordt de aandacht primair gericht op de fysische, chemische en 

biotische aspecten. Deze worden gezien als de kern waar het om draait, waarbij de andere aspecten 

de context vormen. Bij Gezonde Verstedelijking wordt het geheel van aspecten in beschouwing 

genomen. Dat is een enorme stap. 
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4.13 In dialoog ontstaan waarden 
Het is van belang de ordening van aspecten niet te zien als een soort checklist of een basis voor een 

multicriteria-analyse. Zo is de aspectenleer nooit bedoeld. Ieder aspect kent zijn specialisten: 

ingenieurs die veel weten over fysica, ecologen die veel kennis hebben over biotische aspecten, 

wijkmedewerkers die veel gevoel hebben voor sociale processen in een wijk, landschapsarchitecten 

die groenstructuur esthetisch kunnen inpassen en juristen die ervoor zorgen dat regels en wetten 

worden gehandhaafd. De bewoner is de specialist als het gaat om kennis over de eigen 

leefomgeving. Iedereen is op één of andere manier een specialist. De kunst is dialoog te krijgen 

tussen de verschillende specialisten. Dan gaan mensen betekenis toekennen aan aspecten en 

ontstaan waarden. 

 

4.14 Leerpunten 
Enkele samenvattende leerpunten zijn: 

¶ Normen zijn gestolde waarden. 

¶ Actoren die geen meerwaarde bieden in een gebiedsgericht proces, kunnen beter niet 

aanschuiven. 

¶ Aspecten worden waarden als mensen er betekenis aan toekennen. 

¶ In de praktijk van gemeentelijke vraagstukken spelen heel veel aspecten een rol. In dialoog 

tussen betrokkenen komen deze alle in het spel. 

¶ Het heeft waarde verkregen inzichten in een dialoog te verankeren, zoals bijvoorbeeld met de 

ΨƘŜŀƭǘƘ ŘŜŀƭΩ ƛƴ .ǊŀōŀƴǘΦ 

¶ In de praktijk is er niet zelden spanning tussen esthetische waarden en formele kaders en regels. 

¶ Kosten en baten moeten zo goed mogelijk in beeld worden gebracht, waarbij niet geprobeerd 

ƳƻŜǘ ǿƻǊŘŜƴ ŀƭƭŜ ǿŀŀǊŘŜƴ ƛƴ ŜǳǊƻΩǎ ǳƛǘ ǘŜ ŘǊǳƪƪŜƴΦ 

¶ Door bewoners actief in een proces te betrekken krijg je waardering. Het gaat om dagelijkse 

punten. 

¶ Het zijn niet zelden details die het grote verschil maken voor bewoners. 

¶ Veel betrokkenen begrijpen pas waar het over gaat als formele beleidstaal wordt vertaald naar 

beelden in de praktijk. 

¶ Medewerkers uit verschillende disciplines gaan elkaar beter verstaan als ze tijdens werkexcursies 

praten over concrete stedelijke vraagstukken. 

¶ Door oog te hebben voor geschiedenis en cultuur in een gebied die je één stap terug en twee 

stappen vooruit. Dan ben je één stap verder. 

¶ Lƴ ŜŜƴ ǇǊƻƎǊŀƳƳŀ ŀƭǎ DŜȊƻƴŘŜ ±ŜǊǎǘŜŘŜƭƛƧƪƛƴƎ ōŜǎǘŀŀƴ ǾŜǊǎŎƘƛƭƭŜƴŘŜ ƭƻƎƛŎŀΩǎ ƴŀŀǎǘ Ŝƭƪaar. Het 

ƘŜŜŦǘ ǿŀŀǊŘŜ ŘŜȊŜ ŜȄǇƭƛŎƛŜǘ ǘŜ ōŜƴƻŜƳŜƴΣ ƳŜǘ ŜƭƪŀŀǊ ǘŜ ǾŜǊōƛƴŘŜƴ Ŝƴ ƴƛŜǳǿŜ ƭƻƎƛŎŀΩǎ ǘŜ 

verkennen. 

¶ Rond geluidsoverlast, stank en barrièrewerking ς dit zijn alle psychische aspecten ς treffen 

gemeenten en Rijkswaterstaat elkaar. 
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5 DŜȊƻƴŘŜ ±ŜǊǎǘŜŘŜƭƛƧƪƛƴƎ 

Voorliggend hoofdstuk geeft een kleine reconstructie van het proces rond het programma Gezonde 

Verstedelijking. Waarom is het gestart en welke acties zijn ondernomen? Wie zijn erbij betrokken? 

Het is een proces geweest in twee fasen: een verkennende fase en een fase waarin verdieping is 

gezocht in Utrecht en Schiedam. In een later stadium is ook Eindhoven aangehaakt. Er werd met 

ΨƴƛŜǘǎΩ ōŜƎƻƴƴŜƴ Ŝƴ ƎŜƭŜƛŘŜƭƛƧƪ ƻƴǘǾƻǳǿŘŜ ȊƛŎƘ ΨƛŜǘǎΩ ǿŀŀǊƻǾŜǊ ōŜǘǊƻƪƪŜƴŜƴ ŜƴǘƘƻǳǎƛŀǎǘ ȊƛƧƴΦ 

 

5.1 Het begin 
Het is begonnen met de samenvoeging van ministeries. 

 

DƻǊƛǎƪŀ Ǿŀƴ /ƻƻǘŜƴ όw²{ύΥ άLƴ ŘƛŜ ǘƛƧŘ ǿŀǊŜƴ ƳƛƴƛǎǘŜǊƛŜ Ǿŀƴ ±wha Ŝƴ ±ϧ² ǎŀƳŜƴƎŜǾƻŜƎŘΦ Eén 

ministerie kwam eruit en dat was armpjes tegen elkaar aan geplakt. Dat liep wel aardig, maar niet 

integraal. Nou, de toenmalige {D ƎŀŦ ŀŀƴ ǾŀƴΥ ΨLƪ ǿƛƭ ŘŀŀǊ ǿŜƭ ƛŜǘǎ ƳŜŜΦ Lƪ ǿƛƭ ƻǇ ƛƴƘƻǳŘΦΩ 9Ǌ ƪǿŀƳ 

ŜŜƴ ǾƻƻǊǎǘŜƭ ƛƴ ŘŜ ōŜǎǘǳǳǊǎǊŀŀŘ ƳŜǘ ǾƛƧŦ ǘƘŜƳŀΩǎΣ ǿŀŀǊƛƴ ƛƴǘŜƎǊŀƭŜ ǘŜŀƳǎ ǎŀƳŜƴ ƳƻŜǎǘŜƴ Ǝŀŀƴ 

ǿŜǊƪŜƴ Ŝƴ ŜƭƪŜ 5D Ȋƻǳ ȊƻΩƴ ǘƘŜƳŀ Ǝŀŀƴ ǘǊŜƪƪŜƴΦ ¢ƻŜƴ ƪǿŀƳ DŜȊƻƴŘŜ ±ŜǊǎǘŜŘŜƭƛƧƪƛƴƎ ōƛƧ Wŀƴ 

Hendrik Dronkers terecht. Een integraal team kreeg de opdracht om het programma Gezonde 

Verstedelijking vorm te geven. Er moest een concreet voorstel komen waarmee minister een 

staatssecretaris iets kunnen. In mei kreeg ik die opdracht en ik november moest het ŜǊ ƭƛƎƎŜƴΦέ 

 

Annemiek Tromp (RWS): άIedere DG nam een thema waar die het minst mee had, wat het verst 

van hem af stond. Zo hebben ze het in het bestuur verdeeld, waardoor Jan Hendrik de Gezonde 

Stad kreeg, waar je bij iedereen ook hoort: wat doet Rijkswaterstaat met gezonde 

verstedelijkingΚέ 

 

.ǊŜƴŘŀ ±ŜǊǾƻƻǊƴ όLŜƴaύΥ άWat maakt nu gezonde verstedelijking? Daar hebben we acht punten 

voor benoemd, die ook dwars door de IenM-ƻǊƎŀƴƛǎŀǘƛŜ ƘŜŜƴ ƎƛƴƎŜƴΦέ 

 

De eerste fase ging van start. 

 

Gemma van Eijsden (RWS): άDordrecht is één van die voorbeelden geweest in de eerste fase. In die 

eerste fase zijn ook echt al werkexcursies geweest, waarin bestuurders door die steden hebben 

gelopen en hebben gezegd vanΥ Ψis dit een thema dat speelt?Ω όΧύ Want je ziet het ... de opgave 

voor de ruimte en rivieren in Dordrecht, dat het alles met de stad te maken had. Nou, 

onderwerpen als energie en stadslandbouw kwamen toen al om de hoek kijken. Met grotere 

vraagstukken rond de inrichting van de stad. Dus je kon het al zien.έ 

 

5.2 Kijken op ooghoogte 
Dat Gezonde Verstedelijking vraagt om een andere benadering dan te doen gebruikelijk werd al 

gauw duidelijk.  

 

DƻǊƛǎƪŀ Ǿŀƴ /ƻƻǘŜƴ όw²{ύΥ άaŜŜǊ ǿŀǎ ŜǊ ƴƛŜǘ ōŜƪŜƴŘΦ 9Ǌ ǿŀǎ DŜȊƻƴŘŜ ±ŜǊǎǘŜŘŜƭƛƧƪƛƴƎΦ 5ŀŀǊ Ȋŀǘ 

alles in van het ministerie. Dat was ook de bedoeling, want het moest integraal zijn. En Jan 
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Hendrik Dronkers moest komen met een concreet voorstel in november wat voor de minister zou 

ȊƛƧƴΣ ΨWŀΣ ǿŀǘ Ǝŀ ƧŜ ŘŀŀǊƳŜŜ ŘƻŜƴΚΩ DŜȊƻƴŘƘŜƛŘ ŘƻŜƴ ǿƛƧ ƘƛŜǊ ƛƴ Ƙǳƛǎ ƻƻƪ ƴƛŜǘΦ 5Ŝ ŜŜǊǎǘŜ ǎǘŀǇ ǿŀǎ 

dat wij eerst intern met Jan Hendrik, met René Vrugt, die is staddirecteur, en met nog een paar 

ŀƴŘŜǊŜƴ ŘƛǊŜŎǘŜǳǊŜƴ ōƛƧ ŜƭƪŀŀǊ ƘŜōōŜƴ ƎŜȊŜǘŜƴ ǾŀƴΥ Ψ²ŀǘ ȊǳƭƭŜƴ ǿƛƧ ƴǳ Ǝŀŀƴ ŘƻŜƴΚΩ 5ŀŀǊōƛƧ ƪǿŀƳ 

wel het idee dat het belangrijk is dat wij niet zelf een nieuwe visie gaan maken. Dat wij gaan kijken 

op ooghoogte, dus het gesprek aangaan, kijken wat er al speelt ƻǇ ǎǘǊŀŀǘƴƛǾŜŀǳΦ όΧύ Als wij 

werkexcursies gaan doen naar de steden, dat gaan ǿƛƧ ƎŜǿƻƻƴ ƪƛƧƪŜƴΥ Ψ²ŀǘ ƛǎ ƴƻǳ ƎŜȊƻƴŘŜ 

ǾŜǊǎǘŜŘŜƭƛƧƪƛƴƎΚ ²ŀǘ ƭŜŜŦǘ ŜǊΚΩ 9ƴ Řŀƴ ƻƻƪ ŜŎƘǘ ƻǇ ƻƻƎƘƻƻƎǘŜ ƳŜǘ ŜƭƪŀŀǊ ƛƴ ƎŜǎǇǊŜƪ ƎŀŀƴΦ όΧύ 5ŀŀǊ 

ƪǿŀƳŜƴ ŘŜ ǿŜǊƪŜȄŎǳǊǎƛŜǎ ǳƛǘΦ ²ƛƧ ȊŜƛŘŜƴΥ Ψ²ƛƧ ƳƻŜǘŜƴ ƛƴƘƻǳŘ Ǝŀŀƴ ƻǇƘŀƭŜƴΦΩέ  

 

Iŀƴ 5ƛƧƪ όtƻǎŀŘύΥ άIŀŘŘŜƴ ƧǳƭƭƛŜ ǘƻŜƴ ŀƭ ŜŜƴ ŘŜŦƛƴƛǘƛŜ Ǿŀƴ ǿŀǘ ƛǎ ƎŜȊƻƴŘŜ ǾŜǊǎǘŜŘŜƭƛƧƪƛƴƎΚέ 

 

DƻǊƛǎƪŀ Ǿŀƴ /ƻƻǘŜƴ όw²{ύΥ άbŜŜΣ Ŝƴ ǿƛƧ ƘŜōōŜƴ ǘƻŜƴ ƎŜȊŜƎŘΥ Ψ5ŀǘ Ǝŀŀƴ ǿƛƧ ƻƻƪ ƴƛŜǘ ŘƻŜƴΦ ²ƛƧ 

ƘƻǳŘŜƴ ƘŜǘ ƘŜŜƭ ŜǊƎ ƻǇŜƴΦ ²ƛƧ Ǝŀŀƴ ƎŜǿƻƻƴ ŜŜƴ ǇǊƻŎŜǎ ƛƴΦΩ ²ŀǘ ǿƛƧ ǘƻŜƴ ƻƻƪ ŜŎƘǘ ōŜƭŀƴƎǊƛƧƪ 

ǾƻƴŘŜƴΣ ǿŀǎ Řŀǘ ƻǇ ƻƻƎƘƻƻƎǘŜΦέ 

 

Han Dijk (Posad): άOoghoogte, wat is dat dan?έ 

 

Goriska van Cooten (RWS): άElkaar in de ogen aankijken en met elkaar het gesprek aangaan. Dus 

ȊƻǿŜƭ ǘǳǎǎŜƴ ōŜƭŜƛŘǎƳŜŘŜǿŜǊƪŜǊǎΣ ŜŎƘǘ Řŀǘ ƴŜǘǿŜǊƪŜƴΦ 5ǳǎ Řŀǘ ƧŜ ŜƭƪŀŀǊ ƭŜŜǊǘ ƪŜƴƴŜƴΦ όΧύ 5ŀǘ ƧŜ 

ƳŜǘ ƳŜƴǎŜƴ ŜŜƴ ƎŜǎǇǊŜƪ ŀŀƴƎŀŀǘ ƻǾŜǊΥ Ψ²ŀǘ ƛǎ ƎŜȊƻƴŘŜ ǾŜǊǎǘŜŘŜƭƛƧƪƛƴƎΚ ²ŀǘ ǿƛƭ ƧŜ ŜǊƳŜŜΚ ²ŀǘ 

zouden ǿƛƧ ƪǳƴƴŜƴ ŘƻŜƴΚΩ 9ƴ Řŀƴ ƻƻƪ ŜŎƘǘ ƛƴǎǘŜƪŜƴΦέ 

 

DƻǊƛǎƪŀ Ǿŀƴ /ƻƻǘŜƴ όw²{ύΥ άDie werkexcursies kwamen in de zomer, en ontbijtsessies. Wij hebben 

!пΩǘƧŜǎ ƻǇƎŜƘŀŀƭŘΦ 5ƛŜ ǿŜǊƪŜȄŎǳǊǎƛŜǎ ƪǿŀƳŜƴ ŜƴƻǊƳ ŀŀƴΦ ²ƛƧ ƪǊŜƎŜƴ ŜŜƴ ǎǘǊƽƽƳ ŀŀƴ ƛƴŦƻǊƳŀǘƛŜ 

binnen op de !пΩǘƧŜǎΦ 5ǳǎ Řŀǘ ǿŀǎ ƻƻƪ ǾŜǊŀǎǎŜƴŘΣ Řŀǘ ƧŜ ŜŜƴ ǾǊŀŀƎ ǎǘŜƭǘΥ Ψ²ŀǘ ƛǎ ƎŜȊƻƴŘŜ 

ǾŜǊǎǘŜŘŜƭƛƧƪƛƴƎ Ǿŀƴǳƛǘ Ƨƻǳǿ ǘƘŜƳŀΚΩ 5ŀǘ ƧŜ Řŀƴ ƳŜǘŜŜƴ ƻƻƪ ŀŀƴ ŀƭƭŜ ƪŀƴǘŜƴ Ǿŀƴ ƘŜǘ ƳƛƴƛǎǘŜǊƛŜΣ Ŝƴ 

zelfs ς dat was wel grappig ς daarbuiten, informatie kreeg. Dus je vraagt binnenuit en je krijg van 

de gemeente Rotterdam informatie over wat zij belangrijk vinden, dus dat gaat blijkbaar door. En 

een Diner Pensant met PBL hebben wij ook georganiseerd. Dus gesprek aan tafel met een aantal 

directeuren, dat ƻƻƪ ŀƭƭŜƳŀŀƭ ƛƴŦƻǊƳŀǘƛŜ ƭŜǾŜǊǘΦέ 

 

5.3 Ontwerpend onderzoek 
Het verzamelen van veel informatie is één. Er daadwerkelijk ook iets mee doen is een echte 

uitdaging. 

 

Goriska van Cooten (RWS): άEr kwam in ieder geval heel veel uit. Waardoor ik na de vakantie ook 

wel ς een beetje ς in paniek sloeg. Ik heb ƴǳ ƴƛŜǘ ŀƭƭŜŜƴ ŘƛŜ !пΩǘƧŜǎΦ ²ƛƧ ƘŜōōŜƴ ŘƛŜ ŦƛƭƳΣ ǿƛƧ ƘŜōōŜƴ 

die burgerpanels. Ja, ik zeg maar: dozen informatie. Hoe maak je hier nu iets van waar je minister 

iets mee kan of de directeuren? Toen was het heel erg fijn dat DGRW, onze beleidsunit, veel 

analytischer is.έ 

 

DƻǊƛǎƪŀ Ǿŀƴ /ƻƻǘŜƴ όw²{ύΥ άhƴǘǿŜǊǇŜƴŘ ƻƴŘŜǊȊƻŜƪ ǿƛƭŘŜƴ ȊŜ Ǝŀŀƴ ŘƻŜƴΦ 9ƴ ȊŜ ȊŜƛŘŜƴ ŀƭ ǾŀƴΥ WŀΣ 

wij hadden vanaf het begin af aan al analyses willen doen, maar jullie wilden meteen gaan doén. 

En ja, dat is natuurlijk ook waar, daar hadden ze helemaal gelijk in. Maar daar hadden wij ook niet 
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ŘŜ ǘƛƧŘ ǾƻƻǊΦ {ƻƳǎ ƳƻŜǘ ƧŜ ƻƻƪ ƎŜƭƛƧƪ ǿŀǘ Ǝŀŀƴ ŘƻŜƴΦ 9ƴ Řŀƴ ƎŀŀƴŘŜǿŜƎ ŘŜƴƪŜƴΥ Ψ²ƛƧ ƳƻŜǘŜƴ ǿŜƭ 

Ǝŀŀƴ ŀƴŀƭȅǎŜǊŜƴΦΩ 5ŀǘ ƛǎ ƳƛǎǎŎƘƛŜƴ ƻƻƪ ǿŜƭ ōŜƭŀƴƎǊƛƧƪ ǾƻƻǊ ŘŜ ŜǾŀƭǳŀǘƛŜΥ ƘŜǘ ƘŀŘ ƻƻƪ ǾŜŜƭ ǘŜ ƳŀƪŜƴ 

met wie, waar zit, op welke plek. Bij DGRW zat men er  bevlogen in. Ze hebben veel expertise in 

ontwerpend onderzoek. Ze hebben al de data genomen, die wij hadden. όΧύ Ze organiseerden toen 

een workshop: doe je mee, dan kun je input leveren. Ben je er niet, dan niet. Maar dan kun je niet 

achteraf klagen. Dus doe je mee, graag. Je doet mee, of je doet even niet mee 

 

Op basis van de resultaten zijn plannen gemaakt voor de tweede fase. 

 

Leendert van Bree (PBL): ά5ƛǘ ƛǎ ǿŀŀǊ ǿŜ ƳŜŜ ōŜƎƻƴƴŜƴ ȊƛƧƴΦ όΧύ Lƴ ŦŀǎŜ н ƘŜōōŜƴ ǿŜ ƎŜȊŜƎd van, 

laten we dat gedachtegoed nou eens in een aantal steden in de praktijk uitproberen. Dat zijn toen 

Utrecht, Schiedam en Eindhoven geworden.έ 

 

5.4 Werkexcursies 
Werkexcursie vormden de basis voor de werkwijze in de tweede fase. 

  

!ƴƴŜƳƛŜƪ ¢ǊƻƳǇ όw²{ύΥ ά¢ǿee gemeenten, twee werkexcursies, daar begint het mee en we doen 

ƘŜǘ ǎŀƳŜƴ ƳŜǘ ŘŜ ŀƴŘŜǊŜƴ Ŝƴ Ǿŀƴ ōǳƛǘŜƴ ƴŀŀǊ ōƛƴƴŜƴΦέ 

 

!ƴƴŜƳƛŜƪ ¢ǊƻƳǇ όw²{ύΥ ά±ƻƻǊŀƭ ŘƛŜ ǿŜǊƪŜȄŎǳǊǎƛŜs, dat was de opdracht. We zouden ze allemaal 

tegelijk doen, we hadden een heel proces bedacht. Toen kwam Eindhoven ook nog en daarna een 

soort diner met een reflectie van al die excursies.έ 

 

 
Figuur 3 Beeld werkexcursie Schiedam. 

De deelnemers aan de werkexcursies waren positief. 

 

Annemiek Tromp (RWS): άHet was hartstikke leuk, dat hoor je van iedereen. Dat hoor je van 

Eindhoven, Schiedam en Utrecht. Iedereen heeft bijna van: wanneer zien we elkaar weer? Omdat 

er zoveel energie op die dagen zat.έ 
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Frederik Leenders (Utrecht): άHet faciliteren van de ontmoeting door die verschillende 

vakdisciplines heen. Er is kennelijk een barrière voor nodig om dat te doen, maar als het er is, dan 

is het leuk.έ 

 

Annemiek Tromp (RWS): άHet vergemakkelijkt de gesprekken als je mensen tegenkomt. Het helpt 

nog steeds.έ 

 

Brenda Vervoorn (IenaύΥ άIŜǘ ǎǘŜǊƪŜ ǾƻƴŘ ƛƪ ƻƻƪ ŘŜ ǿŜǊƪŜȄŎǳǊǎƛŜǎΦ Op locatie gaan kijken en 

verder, dat je ook de bestuurders betrokken houdt, of maakt. Dus dat je op alle niveaus zorgt voor 

ōŜǘǊƻƪƪŜƴƘŜƛŘΦέ  

 

5.5 Aanhechting op verkeersnetwerken 
Het bijzondere van het proces is dat er niet alleen gekeken wordt naar de stad An Sich, maar ook 

naar de stad zoals deze is opgehangen in de grotere netwerken. 

 

Michel Duinmayer (IenM): άBinnen de bestuurskern hebben wij verschillende directoraten. Ik ben 

erbij gekomen toen er een sessie was over slimme gezonde stad in Eindhoven. En later ook in 

Schiedam, toen dat daar ook vorm kreeg en betekenis ging krijgen voor het stationsgebied. Ik heb 

mij ook bezig gehouden met knooppuntenontwikkeling en Transit-Oriented Development (TOD). Ja 

goed, ik zit er dan als strateeg bij, met aanhalingstekens, oƳ ǘŜ ƪƛƧƪŜƴΥ Ψ²ŀǘ ƎŜōŜǳǊǘ ŜǊΚΩ 9ƴ 

uiteindelijk heb ik al die ervaringen ook kunnen gebruiken in mijn denken over het belang van 

cross-sectoraal werken en door de schaalniveaus heen. Ik denk eraan om uiteindelijk het 

investeringsfonds, het infrastructuurfonds breder te kunnen gaan inzetten. Dat het niet enkel 

wordt ingezet op infrastructuur maar dat het ook beschikbaar komt voor gebiedsontwikkeling of 

gebƛŜŘǎƎŜǊƛŎƘǘ ǿŜǊƪŜƴΦέ 

 

Michel Duinmayer (IenM): άMijn ŀƭƭŜǊŜŜǊǎǘŜ ǾǊŀŀƎ ƛǎΥ ΨIƻŜ ŜŦŦŜŎǘƛŜŦ ȊƛƧƴ ōŜǊŜƛƪōŀŀǊƘŜƛŘǎǎǘǊŀǘŜƎƛŜšƴ 

ƻǾŜǊ ǊǳƛƳǘŜΚΩ Dŀŀǘ Řŀǘ ƘŜƭǇŜƴ ƻƳ ƪƴŜƭǇǳƴǘŜƴ ƻǇ ƘŜǘ ƴŜǘǿŜǊƪ ƻǇ ǘŜ ƭƻǎǎŜƴΚ hŦ ƳƻŜǘŜƴ ǿƛƧ ƘŜǘ 

vanuit een ander perspectief bekijken. ΨBŜǊŜƛƪōŀŀǊƘŜƛŘΩ gaat dan niet meer enkel over mobiliteit. 

Niet alleen knelpunten op netwerken. Dus ook over de ruimtestructuur en ruimtelijke inrichting. 

Maar goed, dan ga je dus ook werk met werk maken. Dan ga je allerlei opgaven die in een gebied 

spelen aan elkaar koppelenΦέ 

 

Han Dijk (Posad): άJe hebt twee stationsgebieden: Schiedam en Utrecht. Voor beiden gelden er 

regels van TOD. En dan zijn er ook principes voor gezonde verstedelijking. Soms spreken die elkaar 

tegen. Of zouden elkaar tegen kunnen spreken. Maar juist zijn er ook veel koppelingen te maken.έ  

 

Michel Duinmayer (IenM): άJa, zoals knooppuntontwikkelingen. Dat is heel plat. Je kunt kantoor- 

of werklocaties of wonen, dicht bij een knooppunt van openbaar vervoer brengen. Maar dat sluit 

niet uit dat het dan nog altijd heel erg auto-georiënteerd is. En wil je daar dan van loskomen, dan 

moet je dus Transit-Oriented Development doen. Dat betekent dat je, behalve naar dichtheden en 

de verkavelingsstructuur kijkt, ook kijkt naar: hoe groot zijn de blokken, wat zijn de macroprofielen 

van straten, wat voor functies plan je daar? Daar maak je daar een interessant interactiemilieu 

van. Dus TOD principes kun je toepassen op knooppunten maar je kan het net zo goed toepassen 

op stadscentra.έ 
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Het proces van Gezonde Verstedelijking gaat door de schaalniveaus heen en verbindt disciplines en 

organisaties. 

 

5.6 Leerpunten 
Enkele samenvattende leerpunten zijn: 

¶ De kracht van Gezonde Verstedelijking is dat er niet een nieuwe visie rijkswege is opgesteld, 

maar dat er op ooghoogte ς vanuit interesse ς is gekeken naar wat zich op straatniveau voltrekt. 

¶ De werkexcursies, waarbij de praktijk is opgezocht, hebben veel losgemaakt en werden zeer 

gewaardeerd. 

¶ Analyse uitvoeren en doén ς gewoonweg aan de gang gaan ς hoeven niet op elkaar te wachten. 

Ze kunnen parallel lopen. Met ontwerpend onderzoek verbindt je ze. 

¶ Wat je ontdekt door op ooghoogte te kijken in de stedelijke leefomgeving heeft consequenties 

voor knooppuntenontwikkeling en Transit-Oriented Development (TOD). 

¶ tǊƛƴŎƛǇŜǎ όƭƻƎƛŎŀΩǎύ ƻǇ ǾŜǊǎŎƘƛƭƭŜƴŘŜ ǎŎƘŀŀƭƴƛǾŜŀǳǎ ƪǳƴƴŜƴ ƳŜǘ elkaar op gespannen voet staan. 
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6 ¦ǘǊŜŎƘǘ 

De tweede fase van het programma Gezonde Verstedelijking heeft zich gericht op Utrecht en 

Schiedam. Voorliggend en volgend hoofdstuk gaan wat dieper in op de processen rond deze 

steden. In een latere instantie is Eindhoven erbij gekomen. Ervaringen met Eindhoven zijn 

verspreid over dit narratief te vinden. In Utrecht is het proces positief verlopen, maar het is niet 

allemaal vanzelf gegaan. 

 

6.1 Het begin 
Vooral Frederik Leenders en Jan van Kempen hebben veel werk verricht rond casus Utrecht.  

 

Jan van Kempen (RWS): ά±ƻƻǊŘŀǘ CǊŜŘŜǊƛƪ ƛƴ ōŜŜƭŘ ǿŀǎ ƘŜŜŦǘ LƴŜȊ Ψǘ IŀǊǘ ŎƻƴǘŀŎǘ ƎŜȊƻŎƘǘΣ ǿŀƴǘ 

Theo van de Gazelle is richting het gemeentebestuur gegaan nadat hij in het Haagse had te horen 

gekregen met de minister: een pilot met de stad Utrecht, hartstikke goed, ga het contact leggen. 

Theo van de Gazelle HID heeft contact gezocht met de wethouder van GroenLinks, Frits Lintmeijer. 

5ŀŀǊǳƛǘ ƪǊŜŜƎ ƘƛƧΥ ΨǿŜ Ǝŀŀƴ ƛƴ ƘŜǘ cƻƭƭŜƎŜ ōŜǎǇǊŜƪŜƴΩ Ŝƴ ƴŀ ŘƛŜ ōŜǎǇǊŜƪƛƴƎ ƪǿŀƳ ǘŜǊǳƎΥ ΨǿƛƧ 

(Rijkswaterǎǘŀŀǘύ ȊƛŜƴ ƘŜǘ ǿŜƭ ȊƛǘǘŜƴ ƻƳ ƳŜǘ ¦ǘǊŜŎƘǘ ŀŀƴ ŘŜ ǎƭŀƎ ǘŜ ƎŀŀƴΩΦ ¢ƻŜƴ ƛǎ ŎƻƴǘŀŎǘ ƎŜȊƻŎƘǘ 

met de ambtelijke kant, want er waren ons verder geen namen doorgegeven, dus met de 

ƛƴƎŀƴƎŜƴ ŘƛŜ ƧŜ ƘŀŘ ƛǎ ŎƻƴǘŀŎǘ ƎŜȊƻŎƘǘ Ŝƴ ŘŀŀǊ ƘŜŜŦǘ LƴŜȊ Ψǘ IŀǊǘ ŜŜƴ Ǌƻƭ ƛƴ ƎŜǎǇŜŜƭd. Een van de 

eerste contacten die Inez had gelegd, daar ben ik meegegaan. Het leuke was dat ze bij de 

gemeente vroegen vanΥ ΨȊƛƧƴ ƧǳƭƭƛŜ Ǿŀƴ ŘƛŜ ŀǎŦŀƭǘōƻŜǊŜƴΚΩέ 

 

Tegelijkertijd: 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άVolgens mij zat er een mooie parallel al, zowel bestuurlijk als 

ambtelijk. Op beide niveaus heb je een klik nodig. Horizontaal en verticaal, op alle lagen. Daarvoor 

was ik gevraagd om na te denken over de voortgang van de duurzaamheidsagenda door Miriam 

de Rijke, GroenLinks wethouder. Als we het hadden over duurzaamheid was het energie, energie, 

energie en een beetje lucht en een beetje groen. Richting de verkiezingen kreeg ik de vraag: 

ΨCǊŜŘŜǊƛƪΣ ŀƭǎ ǿŜ ƴǳ ŜŜƴ ǾǊŀŀƎ ƪǊƛƧƎŜƴ ǳƛǘ ŘŜ ǇƻƭƛǘƛŜƪΥ ǿŀǘ ŘƻŜƴ ǿŜ ƻǇ ƘŜǘ ƎŜōƛŜŘ Ǿŀƴ 

duurzaamheid of zouden we nog mŜŜǊ ǿƛƭƭŜƴ ŘƻŜƴΣ ǿŀŀǊ ŘŜƴƪ ƧŜ Řŀƴ ŀŀƴΚΩ 5ŀŀǊ ȊƛƧƴ ǿŜ ƻǾŜǊ Ǝŀŀƴ 

nadenken. We hebben met verschillende mensen gepraat en ook buiten de eigen organisatie 

informatie opgehaald. Daar zat Rijkswaterstaat nog niet bij, maar toen kwamen we wel uit op 

zoiets als Gezonde Stad om verschillende redenen. Parallel aan dat traject heeft bij IenM ooƪ ȊƻΩƴ 

ǎƻƻǊǘ ŘƛǎŎǳǎǎƛŜ ƎŜƭŜŜŦŘΦέ 

 

6.2 Meer dan een snelweg 
Voor Rijkswaterstaat bood Gezonde Verstedelijking de kans om op positieve wijze met de gemeente 

Utrecht samen te werken. 

 

Jan van Kempen (RWS): άIk heb een heel divers werkpakket. Dit paste wel, maar Theo kende mij 

niet. In wezen waren we een nieuwe dienst en Theo was HID geworden van Midden Nederland. De 

ƴŀŀƳ ΨJan van KempenΩ heeft hij niet meteen op zijn netvlies van: dat is die gozer en die kan dit en 
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ŘŀǘΦ ¢ƻŜƴ ƘŜŜŦǘ ƘƛƧ ƎŜȊŜƎŘΥ ΨDŜȊƻƴŘŜ Verstedelijking, leuk, daar gaan we mee aan de slag en ik doe 

dit om één reden en die ene reden is: de relatie met de gemeente Utrecht is spannend, dus dit 

moet bijdragen, Jan, aan een betere relatie met de gemeente Utrecht en ook dat we eens een keer 

iets positiefs hebben om met die gemeente aan de slag te gaan.Ωέ 

 

DƻǊƛǎƪŀ Ǿŀƴ /ƻƻǘŜƴ όƻǾŜǊ ¢ƘŜƻ Ǿŀƴ ŘŜ DŀȊŜƭƭŜύΥ άIƛƧ ƘŀŘ Řŀǘ ƘŜƭŜ ƎŜōƻƻǊǘŜǇǊƻŎŜǎ ƳŜŜƎŜƳŀŀƪǘΦ 

Dus hij snapte de filosofie die erachter zit. Plus, zit hij in Utrecht. Hij had ook zijn vinger 

ƻǇƎŜǎǘƻƪŜƴΥ ΨLƪ ǿƛƭ ƎǊŀŀƎ ƛƴ ¦ǘǊŜŎƘǘ ŀŀƴ ŘŜ ǎƭŀƎΣ ǿŀƴǘ ƛƪ ǿƛƭ ōŜǎǘǳǳǊƭƛƧƪ ƻƻƪ ƛŜǘǎ ŘƻŜƴ ƳŜǘ ŘŜ ǎǘŀŘΣΦ 

tƭǳǎ ŜŜƴ ƎƻŜŘ ƴŜǘǿŜǊƪ ƻǇōƻǳǿŜƴΦΩ 5ǳǎ ƘƛƧ ƘŀŘ ŘŀŀǊ ŜŜƴ ŘǳƛŘŜƭƛƧƪ ƛŘŜŜ ōƛƧ Ŝƴ ƘƛƧ ȊŜƛΥ ΨLƪ Ǉŀƪ een 

ǊŜŎƘǘŜǊƘŀƴŘΣ Wŀƴ Ǿŀƴ YŜƳǇŜƴΣ ŀƭǎ ǇǊƻƧŜŎǘƭŜƛŘŜǊΦ IƛƧ ƳŀƎ ƘŜǘ Ǝŀŀƴ ŘƻŜƴΦΩέ 

 

Jan van Kempen (RWS): άRondom de A27, de planstudie Ring, daar zit druk op. De minister wil van 

alles, Rijkswaterstaat voert dat uit en die dendert goed door met alle toeters en bellen die erbij 

ȊƛǘǘŜƴΦ 5Ŝ ǿŜǘƘƻǳŘŜǊ ǿƛƭ ƴƛŜǘ Řŀǘ ŘŀŀǊ ƴƻƎ ƳŜŜǊ ōƻƳŜƴ ǎƴŜǳǾŜƭŜƴ Řŀƴ ƛƴ ŘŜ ƧŀǊŜƴ ΨулΦ ±ŀƴŘŀŀǊ 

ƳŜǘŜŜƴ ƘŜǘ ŦǊŀƳŜΥ Řŀǘ ȊƛƧƴ ŘƛŜ ŀǎŦŀƭǘōƻŜǊŜƴΦ ½Ŝ ƘŀŘŘŜƴ ƳƛǎǎŎƘƛŜƴ ōŜǘŜǊ ƪǳƴƴŜƴ ȊŜƎƎŜƴΥ ΨŘŀŀǊ ȊƛƧƴ 

de bulldozers weerΦΩέ 

 

6.3 Het verhaal ontvouwt zich 
Gemeentelijke verkiezingen kunnen zowel vertragend als versnellend werken. 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άDe verkiezingen waren in het voorjaar, maart 2014. Volgens mij is 

die context ontzettend bepalend. Je kunt hem niet sturen en achteraf kun je wel zeggŜƴΥ ΨŘƛŜ 

ŎƻƴǘŜȄǘ ǿŀǎ ōŜǇŀƭŜƴŘΩΦ ²Ŝ ƘŀŘŘŜƴ ŜŜƴ ŎǊƛǎƛǎ ƎŜƘŀŘΣ ŘƛŜ ǿŀǎ ŜǊ ƴƻƎ ǎǘŜŜŘǎΣ ǿŜ ƘŀŘŘŜƴ ōŜƘƻŜŦǘŜ 

aan iets nieuws. Utrecht met een ontluikend zelfbewustzijn. Dus heb ik het ōŜǿǳǎǘ Ȋƻ ƎŜȊŜƎŘΥ ΨǿƛƧ 

zijn bezig met Gezonde Verstedelijking, wij denken dat het dat is. IenM vindt dat ook en 

Rijkswaterstaat vindt het ook belangrijk.Ω hǇ ŜŜƴ ƎŜƎŜǾŜƴ ƳƻƳŜƴǘ ōŜƎƛƴǘ ȊƛŎƘ Řŀƴ ŜŜƴ ƴŀǊǊŀǘƛŜŦΣ 

een verhaal op te bouwen van: in het stationsgebied gebeurt iets bijzonders.έ 

 

6.4 Kanteling binnen de gemeente 
Na de verkiezingen is er een nieuw college gekomen in Utrecht en dat heeft positief doorgewerkt op 

het proces rond Gezonde Verstedelijking. 

 

Gemma van Eijsden (RWS): άEr is binnen de gemeente iets gebeurd. Er heeft een enorme kanteling 

plaatsgevonden en er is ambitie ontstaan rond Gezonde Verstedelijking.έ 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άBij de gemeente is er inderdaad veel gebeurd. Het college is daar 

heel sturend in. Er zijn drie ǘƘŜƳŀΩǎ benoemd: (1) werken aan werk, (2) samen maken we Utrecht 

en (3) bouwen aan een gezonde toekomst. Dat bouwen aan een gezonde toekomst ς we zijn al 

twee jaar verder ς dat wordt steeds meer leidend. Ik denk dat het steeds meer leidend wordtΦέ 

 

Jan van Kempen (RWS): άDe politieke drive is belangrijk. Het college denkt vanuit ambities. 

Normaal word je als college geconfronteerd met beslissingen van voorgangers. Dat heeft ze ook 

wat gefrustreerd, dus ze waren op zoek naar: hoe kunnen we iets neerzetten waar je ziet dat we 

daar met zijn allen iets aan hebben? Die ambitie om op gezondheid/duurzaamheid verschil te 

maken is hoog. Je merkt nu dat het door de hele ƻǊƎŀƴƛǎŀǘƛŜ ƘŜŜƴ ƎŀŀǘΦέ 
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6.5 Werkexcursie 
De werkexcursie in Utrecht was niet alleen gericht op het uitwisselen en verdiepen van kennis. Het 

moment is ook benut om de organisatie aan te scherpen. 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άWe hebben een werkexcursie gehad waar 50 man waren, heel 

interdisciplinair. Er zit kennelijk een vibe in en wat ook mooi was, doordat we dat samen deden, 

hebben we ook gezegd: wie nodigen we dan uit? We hebben hier een lijstje zitten schrijven met 

wie we zouden uitnodigen, zowel aan de DGMI kant als de gemeentekant en Rijkswaterstaat. Dat 

ƘƛŜƭǇ ƻƻƪΦ 5ŀŀǊ ƛǎ ǘƻŜƴ ǿŜƭ ŜŜƴ ōŀǎƛǎ ƎŜƭŜƎŘ Ŝƴ ǿƛƧ ƘŀŘŘŜƴ Ǿŀƴ ǘŜǾƻǊŜƴ ƻƻƪ ŀƭ ƎŜȊŜƎŘΥ ΨǿŜ ƳƻŜǘŜƴ 

zorgen dat Theo een evenknie krijgt binnen de ƎŜƳŜŜƴǘŜΩΦ 5ŀǘ ƛǎ ƻƴȊŜ ǘƘŜƳŀŘƛǊŜŎǘŜǳǊ 

duurzaamheid geworden, Peter Steijn. Die moeten elkaar om de drie à vier maanden zien en Jan 

en ik zorgen voor de agendering, het thema, wat we gaan doen, het proces. Elke keer geven zij er 

dan een klap op. Ik denk ook dat dit heel goed was als je terugkijkt, die organisatorische 

inbedding.έ 

 

 
Figuur 4 Beeld van de werkexcursie in Utrecht. 

Veel van de medewerkers die in dit narratief aan het woord komen, waren aanwezig bij de 

werkexcursie. 

 

Jan van Kempen (RWS): άWe zijn met drie groepen wandelend door het gebied gegaan en met een 

groep fietsend. Er zijn routes bedacht, er zijn nog andere dingen bedacht voor de interactie. We 

hadden een heel programma uitgedacht met een onafhankelijke voorzitter, met een praatje van 

Peter Steijn, van Theo van de Gazelle.έ 

 

Annemiek Tromp (RWS): άIk zat aan deze kant van het station, de anderen zaten aan de andere 

kant van het station en weer anderen gingen fietsen naar de Uithof.έ 

 

Raymond Linssen (RWS): άEr was een grotere fietsroute, die ging meer naar het grotere 

stationsgebied en de wandeltochten gingen ook door Lombok en door de directe omgeving.έ 
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Jan van Kempen (RWS): άQua deelnemers waren er bewoners, maar niet overdreven veel. Er 

waren mensen vanuit het bedrijfsleven, ook niet overdreven veel. Er waren best wat mensen van 

de kennisinstellingen en het grootste deel was ambtenaar. Daar kwam een deel vanuit het Haagse 

en vanuit de gemeente.έ 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άVerschillende sectoren waren vertegenwoordigd. Belangrijk was dat 

de mensen van de GGD erbij waren. Zij hebben echt die ŀƴŘŜǊŜ ōƭƛƪ ƻƻƪ ƻǇ ƘŜǘ ƎŜōƛŜŘΦέ 

 

Jan van Kempen (RWS): άOok VWS was aanwezig, dus dat was op zich breed. De broodjes die we 

hadden waren streekproducten en hadden een zweem van duurzaamheid. Met een klein groepje 

hebben we daar heel hard aan gewerkt.έ 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άTijdens de wandel- en fietstochten kregen mensen ook een camera 

mee, dus je moest onderweg wat beelden vastleggen die aansloten bij de vraag: wat is gezond of 

juist ongezond aan wat je ziet onderweg?έ 

 

6.6 De oogst 
Veel van wat die dag is doorleefd is vastgelegd. 

 

Annemiek Tromp (RWS): άJullie hadden ook nog materiaal verzameld, al die sketches, dus er was 

veel materiaal.έ 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άWŀΣ ǎŎƘŜǘǎŜƴΣ ǘŜƪŜƴŜƴΣ ŦƻǘƻΩǎ ƳŀƪŜƴΦέ 

 

Jan van Kempen (RWS): ά½ƻΩƴ ǎƴŜƭǘŜƪŜƴŀŀǊ ƛǎ ŀŀƴǿŜȊƛƎ ƎŜǿŜŜǎǘΣ ŜǊ ȊƛƧƴ ŦƭŀǇǇŜƴ Ǿƻƭ ƎŜǎŎƘǊŜǾŜƴΦ 

We hebben het daarna als groep geanalyseerd met de mensen van Waterstaat en mensen vanuit 

de gemeente als projectorganisatie stationsgebied.έ 

 

6.7 Vervolgstap 
Als een dag een succes is, dan rijst de vraag: en nu? 

 

Frederik Leenders (Utrecht): ά¢ƻŜƴ ƘŜō ƛƪ ƎŜȊŜƎŘΥ Ψŀƭǎ ƧŜ Řƛǘ ƻǇǾƻƭƎƛƴƎ ǿƛƭt geven, moet je hier ook 

eeƴ ǾŜǊǾƻƭƎǇǊƻŎŜǎ ƻǇ ȊŜǘǘŜƴΩΦ 5ŀǘ ƘŜōōŜƴ ǿƛƧ ǘƻŜƴ ǎŀƳŜƴ ǾŜǊŘŜǊ ƻƴǘǿorpen. Daar is een toolbox 

uit ontstaan, een heel traject met het maken van een toolbox en we wilden naar een 3D kijkdoos. 

Voor mij één van de belangrijkste lessen is het volgende. Gemma stond aan de Sijpesteijnkade en 

zei: Ψik kan me hier geen voorstelling maken dat hier straks een wand staat van dertig meter 

ƘƻƻƎΩΦ ¢ƻŜƴ ȊŜƛ ƛƪ Řŀǘ ǘŜƎŜƴ Jan: ΨƘŜǘ ƛǎ ƻǇǾŀƭƭŜƴŘΣ zij is niet eens een bewoner of iemand die 

gewend is dit soort moeilijke, abstracte gesprekken te voeren, niet opgevoed in die gemeentelijke 

praktiƧƪΣ ƛƴ ŘŜ ŦȅǎƛŜƪŜ ƪŀƴǘΦ Lƴ ȊƻΩƴ ŦȅǎƛŜƪŜ ƪŀƴǘ ŘŜƴƪ ƛƪ Řŀǘ ŘŜ ƳŜŜǎǘŜƴ ŘŀŀǊ ǘƻŎƘ ŜŜƴ ȊŜƪŜǊŜ ƳŀǘŜ 

van voorstellingsvermogen bij hebben, al is dat ook een vooronderstelling. Dat je als je door een 

gebied loopt toch kunt zien: dertig ƳŜǘŜǊ ƘƻƻƎΣ ƘƻŜ ƧŜ ŘŀǘΧέ 

 

Annemiek Tromp (RWS): άΧ kunt visualiseren.έ 
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6.8 Inspiratiedocument door kenniscentrum Healthy Urban Living 
De kennisinstellingen in Utrecht hebben zich gebundeld als kenniscentrum Healthy Urban Living. Zij 

zijn in de arm genomen om een inspiratiedocument op te stellen. 

 

Jan van Kempen (RWS): άDe eerste stappen die we bedacht hadden waren: we vragen om een 

inspiratiedocument op te stellen.έ 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άDoor de kennisinstellingen.έ 

 

Jan van Kempen (RWS): άEn dan met name Kenniscentrum Healthy Urban Living, omdat dat ook 

vanuit de gemeente werd gezien als een strategische partner.έ 

 

 
Figuur 5 Fragment uit inspiratiedocument: мл ŀǊŎƘŜǘȅǇŜƴ Ǿŀƴ ϥƎŜȊƻƴŘŜ ǎǘŜŘŜƴϥΣ ƎŜƎǊƻŜǇŜŜǊŘ ƛƴ п ǘƘŜƳŀΩǎΦ 

Leendert van Bree (PBL): άIk neem deel namens het PBL. Inmiddels zit ik ook bij de Universiteit 

Utrecht. Utrecht wordt ook een kenniscentrum. Dat is niet alleen de universiteit, maar ook het 

RI±aΣ ¢bhΣ YbaL Ŝƴ 5ŜƭǘŀǊŜǎΣ ŀƭ ŘƛŜ ƛƴǎǘƛǘǳǘŜƴ ŘƛŜ ŘŀŀǊōƛƧ ȊƛǘǘŜƴΧ Ŝƴ IƻƎŜǎŎƘƻƻƭ ¦ǘǊŜŎƘǘ ƴƛŜǘ ǘŜ 

vergeten. Die noemen zich op allerlei terrein: Healthy Urban LivingΦ 5ƛŜ ǇǊƻƎǊŀƳƳŀΩǎ ǾƛƴŘ ƧŜ ƛƴ Ŝƭƪ 

van die instituten terug. Het is een soort alliantie, een consortium van allerlei partijen, die dienstig 

proberen te zijn aan de centrale overheid, aan DGMI en Rijkswaterstaat, maar ook aan de lokale 

overheid, om steden te helpen met de oplossing van maatschappelijke opgaven. En dat niet alleen. 

Dat leert een ander instituut ons weer. Je kunt steden gezonder maken ς dat is een prachtig 

maatschappelijk doel op zich, die kant moeten we ook uit ς maar realiseer je even dat je daarmee 

impliciet ook de economische vitaliteit en concurrentiepositie aan het bedienen bent. Dus daar ligt 

een link tussen economie en gezonde verstedelijking.έ 

 

http://www.kchul.nl/dsresource?objectid=rivmp:276079&type=org&disposition=inline
http://www.kchul.nl/


42 
 

6.9 3D visualisatie 
Dat inzichten groeien en plannen veranderen ς het kenmerk van een adaptief proces ς toont het 

proces rond de 3D visualisatie. 

 

Jan van Kempen (RWS): άDat was stap 1, het inspiratiedocument. De tweede stap waar we aan 

zaten te denken was om met meerdere stedenbouwkundige schetsen een beeld te krijgen van het 

gebied. Het inspiratiedocument zou daar een stuk input voor zijn. We hadden geloof ik drie 

schetsen opgezet. Daarna zouden we kijken of we het in 3D konden zetten om en vervolgens een 

tweede werkexcursie te organiseren waar we die hele input van het inspiratiedocument, de 

schetsen in 3D gingen benutten om opnieuw de vragen die we bij de eerste werkexcursie hadden 

gesteld te beleven, omdat we dan meer aan die taal eƴ ŀŀƴ Řŀǘ ōŜŜƭŘ ƘŀŘŘŜƴ ƎŜǿŜǊƪǘΦέ 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άDe experts, stedenbouwkundigen en verkeersmensen zouden met 

elkaar werken aan: dit is ons beeld van gezonde verstedelijking. Daarna een soort van toets met 

bewoners, 3D wandelend door het gebied. Het is dan een reflectie op: ik heb toch wel een ander 

beeld bij gezonde stad. Dat was een beetje de gedachte.έ 

 

Jan van Kempen (RWS): άDit was de intentie.έ 

 

Frederik Leenders (Utrecht): άVoor het proces: dit is de intentie, Peter en Theo vinden jullie het een 

ƎƻŜŘ ƛŘŜŜΚ ΨWŀ ǿŜ ǾƛƴŘŜƴ ǿŜ ƘŜǘ ŜŜƴ ƎƻŜŘ ƛŘŜŜΦΩ CƛƴŀƴŎƛŜǊƛƴƎ ŜǊōƛƧΣ ǿŜ Ǝŀŀƴ ǎǘŀǊǘŜƴΦέ 

 

Het liep anders. 

 

6.10 Van stedenbouwkundige schetsen naar toolbox 
Er is een proces ingezet om te komen tot een toolbox voor Gezonde Verstedelijking. 

 

Jan van Kempen (RWS): άOndertussen hadden we die stap 2 met die drie stedenbouwkundige 

schetsen. Eigenlijk is dat vrij snel een stedenbouwkundige toolbox geworden. Van drie schetsen 

gingen we naar één schets. Eén schets bleek een beetje moeilijk te zijn, want dan zou het ook voor 

de gemeente even iets te veel van dit wordt het idee krijgen, dus dat wilden we ook voorkomen, 

dus het is een stedenbouwkundige toolbox geworden. Er is een uitvraag gedaan bij vijf bureaus. 

Die bureaus hebben hun verhaal gehouden. Het bureau Posad is toen naar boven komen drijven. 

Zij vielen al op in hun verhaal met hoe ze dit benaderden op basis van de niet uitgebreide 

informatie die ze hadden. Zij zijn aan de slag gegaan en ze hebben een stedenbouwkundige 

toolbox neergezet. Het is een goed bureau met een goed verhaal.έ 

 

Han Dijk (Posad): άWij kwamen ongeveer op dit moment in het proces. Waar wij gevraagd werden 

om een pitch te maken voor Utrecht. Om aan te wijzen wat concreet de toolbox voor gezonde 

verstedelijking zou zijn. Hoe kunƴŜƴ ǿƛƧ ŜŜƴ ƎŜȊƻƴŘŜ ǎǘŀŘ ƳŀƪŜƴΚέ 

 

Han Dijk (Posad): ά²ƛƧ ƘŀŘŘŜƴ ŜŜƴ ǇƛǘŎƘ ǾƻƻǊōŜǊŜƛŘΦ aŀŀǊ ƴŀ ǘƛŜƴ ƳƛƴǳǘŜƴ ȊŜƛŘŜƴ ȊŜΥ Ψ5ƛǘ ƛǎ ǘƻǘŀŀƭ 

ƴƛŜǘ ǿŀǘ ǿƛƧ ǿƛƭƭŜƴΦΩ 9ƴ Ǿan daaruit kwam er een gespreƪΦέ 
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Iŀƴ 5ƛƧƪ όtƻǎŀŘύΥ άLŜƳŀƴŘ Ǿŀƴ LŜƴa ȊŜƛΥ Ψ5ƛǘ ƛǎ ŜŜƴ ƘŜŜƭ ŀōǎǘǊŀŎǘ ǇǊƻŘǳŎǘΦ aŀŀǊ ŜƛƎŜƴƭƛƧƪ ƛǎ ƘŜǘ Ȋƻ 

abstract, dat niemand weet waar gezonde verstedelijking over gaat. Dus probeer het eens 

ŎƻƴŎǊŜŜǘ ǘŜ ƳŀƪŜƴΣ ǿŀǘ Řƛǘ ƛǎΦΩ 5ǳǎ ǘƻŜƴ ȊƛƧƴ ǿƛƧ ƻǇȊƻŜƪ ƎŜƎŀŀƴ naar een definitie voor onszelf. Een 

ƎŜȊƻƴŘŜ ǎǘŀŘ ƛǎ ŜŜƴ ǎǘŀŘ ƳŜǘ ƎŜȊƻƴŘŜ ƳŜƴǎŜƴΦ 5ǳǎ ŘŀŀǊ ƭŜŜǎ ƧŜ ƘŜǘ ŀŀƴ ŀŦΦέ 

 

 
Figuur 6 Beeld uit de toolbox. 

Het proces rond de totstandkoming van de toolbox is open geweest, met veel vrijheid.  

 

Han Dijk (Posad): ά²ij hadden het gevoel dat wij drie opdrachtgevers hadden, die drie andere 

dingen wilde, wat uiteindelijk wel een vruchtōŀǊŜ ƪǊǳƛǎōŜǎǘǳƛǾƛƴƎ ƻǇƭŜǾŜǊŘŜΦ όΧύ IenM, gemeente 

en Rijkswaterstaat. Rijkswaterstaat wilde een ς soort van ς concrete toolbox. IenM een wat 

ŀōǎǘǊŀŎǘŜΧ IŜǘ ƛǎ ƴƻƎ ƴŜǘ ǿŀǘ ŀƴŘŜǊǎΦ De gemeente wilde vooral input voor een structuurvisie, 

wat niet een ontwerp is. Rijkswaterstaat een concrete toolbox met concrete middelen. IenM een 

soort abstracte kader die daar een spies doorheen steekt. Dat zorgde ς in ons geval denk ik ς 

ervoor dat het wel goed werkte.έ 

 

Gemma van Eijsden (RWS): άGemeente Utrecht kon in die tijd redelijk vrij opereren met 

Rijkswaterstaat Regio, vrijwel zonder kaders. Dus je had de ruimte om verkenningen uit te 

voerenΚέ 

 

Han Dijk (Posad): άJa. Het was zo ruim. We zouden informatie krijgen, maar die kwam maar niet. 

5ǳǎ ǳƛǘŜƛƴŘŜƭƛƧƪ ȊŜƛŘŜƴ ȊŜΥ Ψaŀŀƪ ȊŜƭŦ ƧŜ ƪŀŘŜǊ ƳŀŀǊΦΩ 9ƴ ǘƻŜƴ ƘŜōōŜƴ ǿƛƧ ȊŜƭŦ ŘŜ ŘŜŦƛƴƛǘƛŜ ǾŀƴΥ ǿŀǘ 

is nou gezondheid? En hoe werkt dat in het menselijk lichaam? Wat zijn nou de regels? Hoe 

kunnen wij van de mens naar ruimte toe redeneren? En daarvoor hebben we een  raamwerk 

gemaakt, wat heel leuk was, geweldig leuk. Voor ons heeft het echt ogen geopend. Maar wij zien 

het echt als een cement tussen alle projecten.έ 
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Han Dijk (Posad): άVanuit Utrecht werd gezegd vanΥ ΨIŜǘ ƳŀƎ ƎŜŜƴ ƻƴǘǿŜǊǇ ȊƛƧƴΣ ǿŀƴǘ Řŀƴ ƪǊƛƧƎŜƴ 

ǿƛƧ ƳƻŜƛƭƛƧƪŜ ǇƻƭƛǘƛŜƪŜ ŘƛǎŎǳǎǎƛŜǎ Ŝƴ Řŀǘ ǿƛƭƭŜƴ ǿƛƧ ƴƛŜǘΦΩ tǊƛƳŀΦ hǇ ȊƛŎƘΣ Řŀǘ ƪŀƴΦέ 

 

 
Figuur 7 Westplein, Utrecht. 

6.11 Westplein: mobiliteit van vroeger 
Leendert van Bree (PBL) geeft een voorbeeld van een project in Utrecht. Het betreft het Westplein. 

Vanuit Gezonde Verstedelijking wordt daar op een wezenlijk andere manier naar de ontwikkelingen 

gekeken dan voorheen. 

 

άIk zie wel beweging, want even een voorbeeld hier. Ik weet niet hoe ik moet kijken, maar het 

Westplein, daar waar die moskee staat, is qua mobiliteit een ding van vroeger. Dat is gebouwd 

met een soort mobiliteits- en bereikbaarheidsconstruct, waarvan je nu denkt: dat willen we 

ŜƛƎŜƴƭƛƧƪ ƴƛŜǘ ƳŜŜǊΦ 5ƛŜ ŀŦƎŜǎƴŜŘŜƴ ǿƛƧƪ [ƻƳōƻƪ ŘŜƴƪǘΥ ΨWŀΣ ǿƛƧ ȊƛƧƴ ƘŜƭŜƳŀŀƭ ŀŦƎŜǎƴŜŘŜƴ Ǿŀƴ ŘŜ 

ǊŜǎǘ Ǿŀƴ ŘŜ ǎǘŀŘΦ YǳƴƴŜƴ ǿŜ ƴƛŜǘ ƳŜŜǊ ƻƴŘŜǊŘŜŜƭ Ǝŀŀƴ ǳƛǘƳŀƪŜƴ Ǿŀƴ ǿŀǘ ¦ǘǊŜŎƘǘ ƛǎΚΩ aŀŀǊ ŘŀŀǊ 

zit die dwarsdoorsnijdende infra, die eigenlijk alles kapot maakt. Nou, er zijn dus plannen gemaakt 

om dat gebied te gaan herinrichten. Daar volgt dan een heel participatieproces, waarvan die 

bewoners heel enthousiast worden. Tot het moment dat het politiek wat gevoelig wordt en er 

bijna beslissingen moeten worden genomen, die in de structuurvisie terechtkomen. Dan mogen de 

bewoners niet meer meedoen en waarom? Dat is omdat die bewoners al heel snel naar voren 

komen met het gezondste alternatief. Dat blijkt ook het duurste alternatief te zijn. Namelijk: 

ondertunnel de boel. Dan zien we dat verkeer niet meer, dan is dat blik van de weg. Dan praat je 

ƳŜǘ ȊƻΩƴ ǇǊƻƎǊŀƳƳŀŘƛǊŜŎǘŜǳǊ Ŝƴ ŘƛŜ ȊŜƎǘΥ Ψ5ŀǘ ǿŜŜǘ ǘƻŎƘ ƛŜŘŜǊŜŜƴΚ 5ŀǘ ƪŀƴ ƴƛŜǘ ǳƛǘΦ 5ƛŜ ōŜǿƻƴŜǊǎ 

willen dat wel, maar dat kan gewoon niet. Wees nou toch eeǊƭƛƧƪΦΩ Lƪ ȊŜƎΥ Ψik wil wel even eerlijk 

zijn, maar ς volgens mij ς werken jullie nog met een oud soort kosten-baten-model. Je wilt nu 

investeren in die dure variant en wie ontvangt de baten? Je zou het eigenlijk naar een nieuw soort 

verdienmodel moeten tillen, waarbij er meer baathebbers om de tafel zitten, die profiteren van die 

hele opwaardering van die omgeving. Misschien willen ze daardoor ook wel mee-investeren.Ωέ 
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Om de kansen in een project te zien moet je meer complexiteit toelaten: meer actoren, meer 

facetten. 

 

[ŜŜƴŘŜǊǘ Ǿŀƴ .ǊŜŜ όt.[ύΥ άToen vroeg ik: Ψzijn jullie wel eens in gesprek geweest met de moskee en 

de hotels die hier staan? En de vastgoedmensen van NS, wat die allemaal aan waardestijging voor 

zich zien, als dit gebied gewoon volgens gezondheidsprincipes wordt heringericht? Misschien kan 

dan die tunnel er wel uit.Ω Nou, dat is een groot verhaal in de praktijk, maar eigenlijk gaat het dan 

over dat je bezig gaat ... En dat heet wetenschappelijk: nieuwe waardencreaties, met bijbehorende 

financieringsconstructies. Nou, daar begint nu kennis over te ontwikkelen. Daar hebben we ook 

contact mee, met bureaus die dat op bepaalde casussen willen toepassen. Je kunt naar de 

ƎŜƳŜŜƴǘŜ ǘƻŜ ǎǘŀǇǇŜƴ Ŝƴ ȊŜƎƎŜƴΥ ΨWǳƭƭƛŜ ƘŜōōŜƴ ŜŜƴ ƳƻōƛƭƛǘŜƛǘǎƻǇƎŀǾŜ Ŝƴ Řŀǘ ƪƻǎǘ heel veel 

investering. De burgers kunnen het willen, maar altijd komt daar die financieringsvraag. Hoe 

ƪǳƴƴŜƴ ǿŜ Řŀǘ ƴƻǳ ƳŜǘ ŜŜƴ ŀƴŘŜǊ ǎƻƻǊǘ ƳƻŘŜƭ ŜŜƴǎ ōŜǘŜǊ ƻƴŘŜǊōƻǳǿŜƴΚΩ IŜǘȊŜƭŦŘŜ ƎŜƭŘǘ ǾƻƻǊ 

kantorentransformaties, of infrastructuur. Het gaat altijd over afwaardering van bestaande 

dingen, ǿŀŀǊŘƻƻǊ ƘŜǘ ƴƻƎ ǘŜ ŘǳǳǊ ǿƻǊŘǘΦέ 

 

6.12 Living Lab 
In het traject dat volgt wordt casus Utrecht groter gemaakt. 

 

.ǊŜƴŘŀ ±ŜǊǾƻƻǊƴ όLŜƴaύΥ ά5Ŝ ƎŜƳŜŜƴǘŜ ǾǊŀŀƎǘ ƻƻƪ: Ψkunnen jullie voor ons VWS betrekken?Ω Het 

gaat de gemeente om gezondheid in een bredere context dan dat wij hem vanuit milieu 

aanvliegen. BZK, is ook betrokken, omdat zij de kabinetsbrede visie Agenda Stad hebben 

ontwikkeld. In dit kader bouwen we de pilot in Utrecht uit, tot eeƴ ΨƭƛǾƛƴƎ ƭŀōΩΦ 9ƴ wƛƧƪǎǿŀǘŜǊǎǘŀŀǘ 

blijft aangehaakt, dus in al onze pilotsteden zit ook iemand uit de regio, die dan met regionale 

kennis het project voedt en helpt bij de uitvoering van de activiteitenΦέ 

 

Michel Duinmayer (IenM): άNou, wij hebben Agenda stad. En daar gaan wij ook met Urban Labs 

aan de gang. Goed, daar gaan wij het ook met elkaar oefenen, het gebiedsgericht werken. Dat 

betekent dus dat gebiedsgericht werken mŜŜǊ ƎŜƳŜŜƴƎƻŜŘ Ȋŀƭ Ǝŀŀƴ ǿƻǊŘŜƴΦέ 

 

6.13 Leerpunten 
Enkele samenvattende leerpunten zijn: 

¶ Rijkswaterstaat werkte aan Gezonde Verstedelijking en de gemeente Utrecht aan de Gezonde 

Stad. In eerste instantie liepen deze processen langs elkaar. 

¶ Gezonde Verstedelijking bood mogelijkheden voor gemeente en Rijkswaterstaat om op positieve 

wijze met elkaar in gesprek te komen. 

¶ Deelnemers aan de werkexcursie in Utrecht ς circa 50 mensen ς is gevraagd aan te geven wat zij 

gezond noemen en ongezond bij wat ze waarnemen. Dat heeft een grote oogst opgeleverd. Van 

belang is dat je vroegtijdig nadenkt over wat je hiermee wilt bereiken. 

¶ Veel vraagstukken zijn abstract en vragen om verbeelding. 

¶ In een adaptief proces verloopt niet alles volgens plan. 

¶ Als bij samenwerkingsprojecten werkzaamheden worden uitbesteed kan er voor 

opdrachtnemers een beeld ontstaan dat er meerdere opdrachtgevers zijn, alle met verschillende 

verwachtingen. 

http://agendastad.nl/
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¶ Een gezonde stad is een stad met gezonde mensen. 

¶ De meest gezonde oplossingen voor leefbaarheidsvraagstukken in de stad zijn te duur, althans 

geredeneerd vanuit traditionele analyses voor kosten en baten.  

¶ Ψ[ƛǾƛƴƎ ƭŀōǎΩ Ŝƴ ΨǳǊōŀƴ ƭŀōǎΩ ƳƻŜǘŜƴ ŜǊǾƻƻǊ ȊƻǊƎŜƴ Řŀǘ ƎŜōƛŜŘǎƎŜǊƛŎƘǘ ǿŜǊƪŜƴ ƳŜŜǊ ƎŜƳŜŜƴƎƻŜŘ 

wordt. 
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7 {ŎƘƛŜŘŀƳ 

De tweede casus betreft Schiedam. Bij de aftrap was gedacht om de casus Utrecht en casus 

Schiedam qua timing parallel te laten lopen. Dat bleek alleen in theorie mogelijk. Qua dynamiek en 

verloop is Schiedam anders dan Utrecht. Dit hoofdstuk schetst het proces dat is doorlopen. 

 

7.1 Het begin 
De reden om met Schiedam aan de slag te gaan was dat het een wat kleinere stad en tevens niet te 

ver van Den Haag verwijderd is. In het begin liep het stroef. 

 

CǊŜŘŜǊƛŜƪŜ YƴƻǇǇŜǊǘǎ όw²{ύΥ άIŜǘ ƛǎ ŞŞƴ ƎǊƻǘŜ ȊƻŜƪǘƻŎƘǘ Ŝƴ ǘŜƎŜƴ ŘƛƴƎŜƴ ƻǇƭƻǇŜƴ ƎŜǿŜŜǎǘΦ Lƪ ƘŜō 

wel het idee dat we wel stappen hebben gemaakt, ook in de samenwerking, maar ik heb niet het 

idee dat daar ook resultaten uit zijn gekomen. Dat hoeft ook helemaal niet, want die leerpunten 

en juist die hele weg, dat is ook al heel belangrijk. Toen we begonnen was het onderwerp binnen 

Rijkswaterstaat: waar zijn jullie mee bezig? Gezonde Verstedelijking? We hebben wel andere 

dingen om ons druk over te maken. Dat zijn de hele basale problemen waar je dan tegenop loopt. 

Wij zaten heel erg in het kansen denken en in het verbinden en het verbreden van de opgave en 

niet meteen proberen: we hebben hier vier projecten. Dat is het klassieke RWS denken. Dat zie je in 

heel veel organisaties. Daar proberen we van weg te blijven, maar tegelijkertijd word je daar 

steeds op bevraagd. De gemeenten bevroegen ons daarop, wij hen ook: wat doen we hier nou 

eigenlijk met zijn allen? Wat hebben we aan elkaar? Ik heb ook wel gemerkt toen dat het heel 

bepalend is welke personen daar een rol in spelen. Bij ons was het een toevallige samenloop van 

een aantal mensen die bij elkaar waren en een opdracht hadden gekregen vanuit hun 

gemeenten/Rijkswaterstaat. Of dat nou de juiste keuze was achteraf, dat moet je je dan ook 

ŀŦǾǊŀƎŜƴΦέ 

 

Annemiek Tromp (RWS): άDat was een rare periode van november tot die zomer met aan de ene 

kant sleuren, terwijl je voor ogen hebt: Schiedam is echt wel een ding, de worsteling van Schiedam 

versus een grote stad. Op een gegeven moment gingen er van die verhalen: waarom gaan we 

Schiedam nog doen? Terwijl ik zei: volgens mij leren wij hier het meest van, want die grote steden 

hebben wel een projectorganisatie en een stedenbouwkundige, maar die paar grote steden die we 

in Nederland hebben, al die andere Alkmaar, Nijmegen, noem ze maar op, die hebben dat niet. Als 

we daar iets mee willen is dat een veel grotere opgave. Dat proces is wel een dingetje. Dat bleek 

ook. Ook de strijd tussen IenM, RWS en de gemeente, want voor de gemeente speelde heel erg dat 

hele gebied Schiedam Oost, een woningbouwopgave aan die snelweg van ons. Dat was bij IenM 

niet besprŜŜƪōŀŀǊΦέ 

 

7.2 Opeens ging het lopen 
Complexe processen gedrageƴ ȊƛŎƘ ǎƻƳǎ ŀƭǎ ŜŜƴ ŎƻƴŘŜƴǎŀǘƻǊΦ ½Ŝ ƭŀŘŜƴ ȊƛŎƘ ƭŀƴƎȊŀŀƳ ƻǇΧ Ŝƴ ƻǇŜŜƴǎ 

krijg je de ontlading. Dan gaat het stromen. 

 

DƻǊƛǎƪŀ Ǿŀƴ /ƻƻǘŜƴ όw²{ύΥ άIŜǘ ŘǳǳǊŘŜ ƘŜŜƭ ƭŀƴƎΦ ±ƻƻǊŘŀǘ ƘŜǘ ƎŜǎǘŀǊǘ ǿŜǊŘΣ ŘǳǳǊŘŜ ŀƭ ƘŜŜƭ ƭŀƴƎΦ 

Toen zijn wij daar nog wel achteraan gegaan. 9ƴ ƻǇ ŜŜƴ ƎŜƎŜǾŜƴ ƳƻƳŜƴǘ ȊŜƛ Wŀƴ IŜƴŘǊƛƪΥ Ψ½ǳƭƭŜƴ 
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ǿƛƧ ƘŜǘ Řŀƴ ŀƴŘŜǊǎ ƴƛŜǘ Ǝŀŀƴ ŘƻŜƴΚ !ƭǎ ƘŜǘ ƴƛŜǘ ǿƻǊŘǘ ƻǇƎŜǇŀƪǘΦ !ƭǎ {ŎƘƛŜŘŀƳ ƴƛŜǘ ǿƛƭΦΩ ²ŀƴǘ ƛƴ 

eerste instantie wilde de stad niet. En in Schiedam zijn wij gaan praten met de burgermeester en 

die zei van: ΨWŀΣ ƛƪ Ȋƛǘ ƛƴ ŜŜƴ ǊŜƻǊƎŀƴƛǎŀǘƛŜΦ Lƪ ǾƛƴŘ ƘŜǘ ƘŜŜƭ ƛƴǘŜǊŜǎǎŀƴǘΦ Lƪ ǿƛƭ ƘŜǘ ŜǊƎ ƎǊŀŀƎΣ ƳŀŀǊ ƛƪ 

ŘŜƴƪ ƴƛŜǘ Řŀǘ ŘŜ ǘƛƳƛƴƎ Ƨǳƛǎǘ ƛǎΦΩ 5ǳǎ ƘŜǘ ƘŜŜŦǘ ŜŜƴ ǘƛƧŘƧŜ ƎŜŘǳǳǊŘΦ 9ƴ ƻǇ ƘŜǘ ƳƻƳŜƴǘ Řŀǘ ǿƛƧ 

ŜƛƎŜƴƭƛƧƪ ŘŀŎƘǘŜƴ ǾŀƴΣ ǿŀǘ Wŀƴ IŜƴŘǊƛƪ ȊŜƛΥ ΨLƪ ƘŜō ƴǳ ŀƭ ŘǊƛŜ ƪŜŜǊ gemeld bij de minister over wat 

ǿƛƧ ŀŀƴ ƘŜǘ ŘƻŜƴ ȊƛƧƴΣ ƳŀŀǊ {ŎƘƛŜŘŀƳ ƭŀŀǘ ƛƪ ƳŀŀǊ Ǿŀƴ ƳƛƧƴ ƭƛƧǎǘƧŜ ǾŀƭƭŜƴΣ ǿŀƴǘ ŜǊ ƎŜōŜǳǊǘ ƴƛŜǘǎΩ 

kreeg ik een uitnodiging van een hele grote startbijeenkomst van 150 man.έ  

 

Iŀƴ 5ƛƧƪ όtƻǎŀŘύΥ άhǾŜǊ ǘƛƳƛƴƎ ƎŜǎǇǊƻƪŜƴΦέ 

 

7.3 150 man op werkexcursie 
Van stilstaan naar hollen, zo leek het. Er werd een werkexcursie georganiseerd met een goede 

opkomst.  

 

Goriska van Cooten (RWS): άHet begon ς in mijn beleving ς met een heel grote bijeenkomst, wat 

echt een succesvolle bijeenkomst was. Maar ik had liever gehad, dat net zoals bij die 

werkexcursies, het wat opener, wat rustiger zouden beginnen met IenM. Dus eerst een kleinere 

ƎǊƻŜǇ Ŝƴ Řŀƴ ƪƛƧƪŜƴ ǿŀǘ ŘŜ ȊƻŜƪǘƻŎƘǘ ƛǎΦ ½ƻΩƴ ƎǊƻǘŜ ōƛƧŜŜƴƪƻƳǎǘΣ ƳŜǘ мрл ƳŀƴΦ 9ƴ ƎŜƭƛƧƪ ŀƭ ǾƛŜǊ 

projecten. Het is eigenlijk te snel naar vier projecten toegegaan. En daarna bleef het wat hangen 

ƛƴΥ Ψ²ŀǘ Ǝŀŀƴ ǿƛƧ Řŀƴ ŘƻŜƴΚΩ   

 

Bert Vos (Schiedam): άInderdaad 150 man en ook nog de bewoners erbij. Daar is geen persoonlijke 

verbondenheid van mensen met de projecten ontstaaƴΦ ²ŀƴǘ ƧŜ ǿƛƭǘ ƴŀǘǳǳǊƭƛƧƪ Řŀǘ ƛŜƳŀƴŘ ȊŜƎǘΥ ΨLƪ 

ǎǘŀ ŀŀƴ ŘŜ ƭŀǘ Ǿŀƴ Řŀǘ ǎǘŀǘƛƻƴǎƎŜōƛŜŘ ƛƴ {ŎƘƛŜŘŀƳΦΩ 9ƴ ƴǳ ƘŀŘŘŜƴ ŜŜƴ ƘŜƭŜōƻŜƭ ƳŜƴǎŜƴ ŜǊƎŜƴǎ 

over meegedacht en buiten wezen kijken. Nou, perfect. Als je, zeker vanuit het ministerie, in een 

stad komt met echte problemen, op dat moment wordt geconfronteerd.έ 

 

Er is daadwerkelijk sprake geweest ver verdieping en ontsluiting die dag. Er zijn boeiende dialogen 

ontstaan. 

 

Hanneke Kruize (RIVM): άWe hebben in Schiedam rondgelopen. Dat was een kennisdag over 

gezonde verstedelijking. We hebben met mensen van de gemeente en van Rijkswaterstaat en 

IenM rondgelopen langs verschillende routes en ook kijken vanuit personen ς een vrouw van 80, 

een kind van 4 ς naar de omgeving. Wat valt je dan op in relatie ook tot gezondheidskundige 

ŘƛƴƎŜƴΣ ƳŀŀǊ ƳŜŜǊ ŀƭƎŜƳŜŜƴ ƻƻƪ ƻƳ ŘŜ ŘƛƴƎŜƴ ǘŜ ŘƻŜƴ ŘƛŜ ƧŜ Ȋƻǳ ǿƛƭƭŜƴ ƛƴ ȊƻΩƴ ƻƳƎŜǾƛƴƎΦ ²ŀǘ 

zijn de belemmeringen en kansen? Mensen moesten zich daar echt in verplaatsen. Dat gebeurt 

niet altijd, want mensen gingen toch ook weer terug naar hun professionele rol. Dat is logisch, 

want dat zit helemaal in je en zo kom je daar ook op die dag. 

!ŀƴ ƘŜǘ ŜƛƴŘ Ǿŀƴ ŘƛŜ ŘŀƎ ȊŜƛŘŜƴ ŜŜƴ ŀŀƴǘŀƭ ƳŜƴǎŜƴΥ Ψǿŀǘ ƎǊŀǇǇƛƎΣ ǿŀƴǘ Řŀƴ ȊƛŜ ƧŜ ǘƻŎƘ ŘƻƻǊ Řŀǘ ǘŜ 

doen hele andere dingen dan dat ik vanuit mijn professionele brƛƭ ŘŀŀǊ ǊƻƴŘ Ȋƻǳ ƭƻǇŜƴΩΦ 5ŀǘ ƘŜō ƧŜ 

eerst nodig om te snappen van: wat zijn de issues die hier spelen? Daar komt ergens een moment 

waarop je dan weer moet gaan kijken: dit is het, dit zijn de kansen voor gezondheid. Ik hou erg van 

die kansenkant, omdat het ook veel meer tot dit soort dingen leidt dan praten vanuit knelpunten.έ 

 

Nieuwe rollen en traditionele rollen kunnen op gespannen voet met elkaar komen te staan. 
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Hanneke Kruize (RIVM): άDe rollen veranderen op het moment heel erg en dat kwam in die 

wandeling ook ter sprake. Op een gegeven moment was er iemand van IenM ōƛƧ Ŝƴ ŘƛŜ ȊŜƛΥ ΨǿŀŎƘǘΣ 

ik wil even niet verder, want ik kom nu in een problematisch iets. Ik zit hier vanuit mijn 

professionele rol ook en ik zie even niet: wat kunnen wij hier nu aan bijdragen met de dingen die ik 

ƴǳ ƘƻƻǊΚ ²ŀǘ ƛǎ ƻƴȊŜ ǊƻƭΚΩ 5ŀǘ ǿŀǎ ŜŜƴ ƘŜƭŜ ƳƻƻƛŜ ōŜǿŜǊƛƴƎ Ǿŀƴ ǿŀǘ ŜǊ ǾƻƻǊ ƘŜŜƭ ǾŜŜƭ ƳŜƴǎŜƴ ƴǳ 

speelt, dat er andere dingen van je verwacht worden. Er wordt meer van burgers verwacht, van 

gemeenten vanuit de rijksoverheid. Allemaal veranderende rollen en dat maakt het op dit moment 

nog wel lastiger. Je hebt een beeld van: wat kun je hier, maar er moet iemand de leiding pakken, 

want anders zit je naar elkaar te kijken, wat ik ook vaker gezien heb. In Den Haag bijvoorbeeld 

hadden ze ŀƭƭŜƳŀŀƭ ōŜŘŀŎƘǘΥ Řƛǘ ƪǳƴƴŜƴ ǿŜ ŀƭƭŜƳŀŀƭ Ǝŀŀƴ ŘƻŜƴ Ŝƴ ŀƭǎ ŘŜ ǾǊŀŀƎ ƪƻƳǘΥ ΨǿƛŜ Ǝŀŀǘ 

ƘŜǘ ƻǇǇŀƪƪŜƴΚΩΣ ŘƻƻŘǎŜ ǎǘƛƭǘŜ Ŝƴ Řŀƴ ƎŜōŜǳǊǘ ŜǊ Řǳǎ ƴƛƪǎΦέ 

 

Na de werkexcursie ging de snelheid er weer uit. 

 

Bert Vos (Schiedam): ά9Ǌ Ƴoet wel een follow-ǳǇ ȊƛƧƴ ǾŀƴΥ Ψ5ƛǘ is echt mijn projectgebied en hier 

gaan wij daadwerkelijk een heel concreet een opdracht formuleren. Of waar gaat gezonde 

ǾŜǊǎǘŜŘŜƭƛƧƪƛƴƎ ǾƻƻǊ Řƛǘ ƎŜōƛŜŘ ƘŜǘ ǾŜǊǎŎƘƛƭ ƳŀƪŜƴΦΩέ 

 

Bert Vos (Schiedam): άEn daar is heel veel tijd verloren gegaan, in ς naar mijn idee ς veel minder 

belangrijke dingen. Een inspiratiedocument, daarvoor wordt nu gewerkt aan de finishing touch. 

Maar er is heel veel tijd gaan zitten in de specifieke bewoording van het inspiratiedocument. Dat 

kan bijna niet waar zijn in mijn beleving. Dat moet inspireren. Op een gegeven moment, dood bier 

drinkt ook niet zo lekker meer. Je moet het niet op de letter willen lezen. En daar gaat het dan mis. 

Het duurt lang en de intentieovereenkomst gaat weer over welke locaties wel of niet.έ 

 

7.4 Het stationsgebied 
Uiteindelijk zijn er vier projecten benoemd om verder mee te gaan. De eerste betreft het 

stationsgebied. 

 

!ƴƴŜƳƛŜƪ ¢ǊƻƳǇ όw²{ύΥ ά²Ŝ ƘŜōōŜƴ ǾƛŜǊ ǇǊƻƧŜŎǘŜƴ ǿŀŀǊ ǿŜ ƘŜǘ ŀƭƭŜƳŀŀƭ ǿŜƭ ƻǾŜǊ ŜŜƴǎ ȊƛƧƴΣ ŘŀŀǊ 

doen we ook van alles aan. Het stationsgebied, een opdracht van de Plesmanweg, en dan gaat de 

firma ProRail NS die kant op en dan gaat RWS die kant op. We timmeren allemaal schermen, dat 

ōƭŜŜƪ ƻƻƪ ƻǇ ŘƛŜ ŜȄŎǳǊǎƛŜ ǿŀŀǊƻǇ ŘŜ IL5 ȊŜƛΥ ΨƎŀŀƴ ǿŜ ƴƻǳ ƘƛŜǊ ǎŎƘŜǊƳŜƴ ȊŜǘǘŜƴ ǘǳǎǎŜƴ ŘŜ ǿŜƎ Ŝƴ 

ƘŜǘ ǎǘŀǘƛƻƴΚΩ Lƪ ȊŜƎΥ ΨŘat is op dit moment inderdaad het idee. Dan hebben wij rond die A20 

ǎŎƘŜǊƳŜƴ ƎŜȊŜǘ Ŝƴ Řŀƴ ƭƛƎǘ ƘƛŜǊ ƘŜǘ ǎǘŀǘƛƻƴ Ŝƴ ŘŀŀǊ ƭƛƎǘ {ŎƘƛŜŘŀƳΩΦ 5ŀǘ ǎƻƻǊǘ ƘŜƭŜ ŎƻƴŎǊŜǘŜ ŘƛƴƎŜƴ 

werden keihard zichtbaar. Terwijl Schiedam in de crisis zit en misschien gaat afwaarderen, terwijl 

het ongeveer het best bereikbare knooppunt van de Randstad is. Je stapt die trein uit, op het 

perronΧ je wilt er niet dood gevonden worden. Ook in dat traject hoe we verder gingen inhoudelijk 

ǿŀǎ ƳŜǘ ŘŜ b{Υ ǿƛƧ ǿƛƭƭŜƴ ŜŜƴ ƎŜȊƻƴŘ ǎǘŀǘƛƻƴΦ ΨWǳƭƭƛŜ ǿƛƭƭŜƴ ŜŜƴ Ƴƻƻƛ ǎǘŀǘƛƻƴΚΩ ΨbŜŜ ǿŜ ǿƛƭƭŜƴ ŜŜƴ 

ƎŜȊƻƴŘ ǎǘŀǘƛƻƴΦΩ 5ŀŀǊ ȊƛǘǘŜƴ ǿŜ ƴǳ ƳƛŘŘŜƴƛƴΦ Vragen die op alle niveaus ǎǇŜƭŜƴ ȊƛƧƴΥ ΨȊƛƧƴ ǿŜ 

ŜǊǾŀƴΚΩ ΨLs het van onsΚΩέ 

 

Bert Vos (Schiedam): ά²ƛƧ ƘŜōōŜƴ ƘŜǘ ǎǘŀǘƛƻƴǎƎŜōƛŜŘΣ ƳŀŀǊ ŘŀŀǊ ƘŜōōŜƴ ǿƛƧ ƴǳ ƎŜȊŜƎŘ Ǿŀƴ ΨIn de 

eerste fase nemen wij barrière A20 en stationsgewesten als één geheel. Dan gaan wij de komende 



50 
 

ŘǊƛŜ ƳŀŀƴŘŜƴ ƻƴǘǿŜǊǇŜƴŘ ƻƴŘŜǊȊƻŜƪŜƴΦΩ 5ǳǎ ŘŀŀǊ Ǝŀŀƴ ǿƛƧ ƳŜŜ ōŜƎƛƴƴŜƴΦ 9ƴ ƻƻƪ ŘŜ ƛƴǘŜƎǊŀƭƛǘŜƛǘ 

van Vlaardingen, voor mijn part een stukje over de grens heen tot Rotterdam. De hele zone die er 

speelt in kaart brengen. En daar een aantal icoonprojecten, echt goede projecten, uitpakken waar 

wij gezamenlijk met partijen in gezonde verstedelijking het verschil gaan maken. Wat dat gaat 

zijn, dat weten wij eind januari.έ 

 

 
Figuur 8 Schiedam heeft een aantrekkelijk centrum. 

 

7.5 Barrièrewerking 
Het tweede project betreft de barrièrewerking van de A20. 

 

Annemiek Tromp (RWS): άMensen uit Schiedam Noord, waar het grote geld zit, in ieder geval het 

grootste deel van Schiedam dat veel te besteden heeft, doen niet eens een boodschap in dat hele 

Schiedam, want die gaan naar weet ik het welke randgemeente. Die gingen ook die 

onderdoorgang nooit doen, die vonden het ook niks en die binnenstad van Schiedam staat voor 

80% leeg, dus economisch hebben ze ook een probleem. Opeens hadden wij wel een gesprek, het 

ging over onderdoorgangen, maar opeens bleek dat er heel veel gekoppeld zit aan die 

barrièrewerking van ons. Toen stond het ook wel bij ons op de agenda.έ 

 

Annemiek Tromp (RWS): άDe A20 ligt gewoon in Schiedam, die dendert daar helemaal doorheen.έ 

 

7.6 Waterfront 
Het derde project betreft het Waterfront. Hier komen in korte tijd alle aspecten in beeld (zie 4.2). 

 

Annemiek Tromp (RWS): άDaar moet van alles ecologisch. Bij de haven zit dan wel Unilever als 

grootste, maar die zit dan net in Vlaardingen. Aan de grens van Schiedam. Daar speelt mobiliteit, 

bereikbaarheid, maar vooral de viezigheid. Aan de ene kant die weg, aan de andere kant die 

aŀŀǎǾƭŀƪǘŜ ƻǾŜǊ ƘŜƴ ƘŜŜƴΦ 5ŀǘ ƛǎ ŜƛƎŜƴƭƛƧƪ ǘŜ ƎǊƻƻǘ ǾƻƻǊ ȊƻΩƴ ƪƭŜƛƴŜ ƎŜƳŜŜƴǘŜΣ Řŀǘ ǾƻŜƭ ƧŜ ŀŀƴ ŀƭƭŜ 

kantenΦέ 

 




















































